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عباس کاظمی 

  افزایش قیمت بنزین 
مساوی با افزایش تورم

7

یادداشت

داوود بیگی نژاد

ثبات نسبی
 در بازار  مسکن

5

یادداشت

دکترهاشم اورعی

 در آستانه خداحافظی
 با صادرات گازهستیم

7

یادداشت

علی سعیدی

نرخ ارز تثبیت
 می شود

3

یادداشت

w w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . c o mw w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . c o m

 روس ها را باید 
شیرفهم کنیم

 روسیه با صدور بیانیه درباره جزایر سه گانه ایرانی
 می خواهد تحریم ها را دور بزند

گروه سیاســی: هفتهٔ گذشــته در مجمع همکاری های کشورهای عربی و 
روســیه که در مراکش تشــکیل شد؛ بیانیه ای حاوی ادعای های تکراری 
از سوی کشورهای عربی در مورد جزایر سه گانه )ابوموسی، تنب بزرگ، 

تنب کوچک( انتشار یافت. جملهٔ »استفاده از راه حل ها و ابتکارات ...

بازی با جان مردم
با داروهای مجازی

 چرا دارو در داروخانه نیست 
اما در فضای مجازی هست؟

گروه اجتماعی: تغییر آدرس بازار سیاه دارو و مکمل از ناصرخسرو و کوچه 
مروی به سکوهای اینترنتی و فضای مجازی؛ جنجالی که در گیر و دار 
گرفتاری های تأمین دارو و شیرخشک، برای سازمان غذا و دارو دردسرساز 

شده و این در شرایطی است که دست این...

 در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی سرمایه گذاری 
در بازار سرمایه بررسی شد

 حاکم بودن قیمت های 
غیر واقعی بر اقتصاد کشور

بازار بورس، دلار، طلا و ســکه از گذشــته تا به امروز محلی برای سرمایه 
گذاری افراد بوده اســت. هر فرد در زمان ســرمایه گذاری به دنبال بازاری 
هســتند که بیشــترین بازدهی را داشته باشد. به عبارتی پول مازادی که 

قرار است برایشان سودآور باشد. بنابراین اغلب با توجه به تجربه...

گپگزارشگپ

246

حاشیه های ادامه دار 
کشف حجاب

 خودرو صرفاً محلی برای وقوع کشف 
حجاب است، نه وسیله ای جهت تسهیل آن

گزارش

رونق توسعه پتروشیمی 
در برنامه هشتم

7

 گزارشی از سند چشم اندازه
 50 ساله صنعت پتروشیمی

گزارش

طرح »حمایت از ایجاد شــرکت های دانش بنیان نوپا در 
حوزه های تخصصی« با هدف حمایت از اجرای طرح های 
دانش بنیانی که قابلیت تبدیل شــدن به محصولی با بازار 
مشــخص را دارند، در دفتر طرح های کلان و پیشــران 
معاونــت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهــوری اجرا می شــود.میثم فرج اللهی، رئیس مرکز 
مدیریت طرح های کلان و پیشران معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با اشاره به اهداف 

و جزئیات اجرای این طرح حمایتی گفت: سال های....

حمایت ویژه از اجرای ۳۲۰ طرح 
دانش بنیان

8

 نگاهی به ۳۱ استان کشور با اولویت
 مناطق محروم

گزارش

3

 خریداران 
و فروشندگان طلا باید 

مالیات بپردازند؟

با  ثبت  مشخصات معاملات

 ناتوانی اقتصاد در تحمل دلار 
شصت هزار تومانی

6

درگفتگو با معاون اسبق ارزی  
چشم انداز نرخ ارز بررسی شد

گپ

4

بانک ها 
چالش جدی 

بازار مسکن

   یک کارشناس اقتصادی در گفتگو
 با  »   تدبیر تازه  « مطرح کرد

گروه اجتماعی: توقیف وســایل نقلیه شــخصی، به بهانه 
بی حجابی مدتی اســت که مشــکلات عدیده ای را برای 
شــهروندان رقم زده اســت. وجود راننده یا سرنشــین 
بی حجاب در خودرو منجر به دریافت یک اخطار پیامکی 
مبنی بر ارتکاب تخلف کشف حجاب می شود؛ در محتوای 
این پیامک ها قید شده که جهت هماهنگی های لازم برای 
انتقــال خــودرو به پارکینگ، پیش از هر اقدامی، با مالک 
خــودرو "تماس" گرفته و به او اطلاع داده می شــود. اما 
اتفاقی که امروز شــاهد آن هســتیم، با این محتوا مغایرت 
دارد؛ یعنی مأموران مربوطه بدون هیچ تذکر قبلی یا ارائه 
مدرکی، صرفاً با اســتعلام پلاک و بررســی سابقه کشف 
حجاب در خودرو، در هر زمان و شرایطی )حتی نیمه شب 

و با وجود چندین سرنشین( اتومبیل ها را در...

 در حالی که تورم ریالی در ایران همچنان نرخ های 
بالاتر از چهل درصد را داراست، از ابتدای سال جاری 
تا کنون قیمت دلار ثابت مانده و حتی عقب نشــینی 
بســیار اندکی را نیز تجربه کرده اســت. به تبع ثابت 
ماندن نرخ ارز، بهای سکه و طلا نیز در همین وضعیت 
قرار دارند. برخی معتقدند بی تأثیر بودن افزایش تورم 
ریالی در ایران نشانه ای از آن است که قیمت ارز در 
حال مهار در بانک مرکزی اســت.این شــرایط خطر 
افزایــش نرخ ارز در صــورت کوچکترین تحول در 
اقتصاد کشــور را ایجاد می کند.سیدکمال سیدعلی 

معتقد است وقتی قیمت ارز در هشت ماه...

مرتضی شــاه میرزایی مدیر عامل شــرکت صنایع 
پتروشیمی در اولین همایش سرمایه گذاری صنعت 
پتروشیمی و تأمین مالی گفت: نشست ما متفاوت از 
سایر نشست ها است زیرا فرصتی برای آسیب شناسی 
در گروه های کاری و کارشناسی را فراهم کرده است.
وی ادامه داد: پتروشــیمی صنعتی اســت که بالغ از 
۹۵ درصد صنعت جهان به آن وابسته است و امروزه 
به دلیل کمبود منابع طبیعی به اجبار باید به ســمت 
مصنوع جات این صنعت رویم و از طرفی نیز باید به 

صورت صحیح از آن استفاده کنیم...
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اواخر تیر سال ۱۴۰۲، دقیقاً ۶ ماه گذشته بود که در پرده اول مقارن پایان 
نشست مشترک کشور روسیه و کشورهای عضو شورای همکاری خلیج 
فارس، بیانیه ای توسط شرکت کنندگان امضا که در آن وقیحانه روسیه 
بعد از قراردادهای ننگین گلستان و ترکمانجای و...از تلاش های امارات 
عربی متحده از طرق مسالمت آمیز به منظور حل مسأله جزایر سه گانه 
تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی ایران از طریق گفت وگوهای دوجانبه 
و یا مجامع بین المللی حمایت نموده است. به بیان ساده روسیه ازکشور 

امارات در مورد جزایر سه گانه ایرانی حمایت کرده است.
شاید آن روز مقامات عالی کشورمان از سفیر ایران گرفته در روسیه تا کبیر 
وزیر امور خارجه و نهایتاً دولت آقای رییسی موضوع را جدی نگرفته و در 
نهایت بجای توسل به ضمانت اجرای های قانونی در حقوق بین الملل و 
پاسخگویی فوری قاطع به آن از طریق »یک عمل قانونی که در واکنش 
به عمل خلاف طرف دیگر اتخاذ می شــود« و »یک عمل غیر قانونی 
که به ســبب عمل غیر قانونی طرف دیگر قابل توجیه می باشــد. عملی 
کــه بــه منظور انصراف طرف دیگر از نقض مقررات صورت میگرد« به 
دید و بازدید از آن کشور بجای قطع موقت آن و کمک به آن کشور در 

جنگ با اوکراین پرداخته اند.
حال روس ها بار دیگر پا را از گلیم خود فراتر گذاشــته و در پرده دوم از 
نمایش مضحک معنی دار خویش در نشست مجمع همکاری کشورهای 
عربی و روســیه که در چند روز اخیراً دقیقاً چهارشــنبه ۲۹ آذر ماه ســال 
جاری به ریاست وزیر خارجه مراکش و با حضور سرگئی لاوروف وزیر 
امور خارجه روسیه و وزرای خارجه کشورهای عربی در مراکش برگزار 
شد ـ مجدداً بمنظور مهیا نمودن موجبات بهتر بهره برداری »سیاست 
مدارنه و منفعت طلبانه و...خود و الیگارشی های فراری خویش از غرب 
»اروپا و آمریکا« عالم و رانده شــده و پناهنده به شــرق »امارات« علی 
الظاهر خواســتار ارجاع پرونده جزایر ســه گانه ایران به محاکم قضایی 
بین المللی و حل و فصل مســالمت آمیز اختلافات در اجرای مواد ۲ و 
۳۴ منشــور ملل متحد که مطابق آن طرق حل و فصل مســالمت آمیز 
اختلافات به دو دســته ۱( سیاســی که همانا »مذاکره، مساعی جمیله، 
تحقیق، میانجیگری، سازش« باشد و ۲( قضایی که داوری و دیوان بین 

الملل دادگستری »است، شده اند.
صرفنظر از رد و تکذیب اظهارات مداخله جویانه و غیر قانونی ومن غیر 
حق دولت روسیه که در تعارض با اصول آمره و جهانشمول متعدد حقوق 
بین الملل بوده و می باشــد، ســؤال نگارنده از دولت روسیه این است که 
آیا وقتی کشور روسیه در سال ۲۰۰۷ و ۲۰۰۸ به کشورهای گرجستان 
و اســتونی بصورت ســایبری و نظامی حمله نموده، دولت ایران در مورد 
منع توسل به زور روسیه به کشورهای فوق لام تا کام بیانی یا کامی در 
نکوهش اقدام روسیه داشته است.!آیا وقتی این کشور در سال ۲۰۱۴ بی 
چک و چونه شــبه جزیره کریمه را اشــغال و به خاک خود ضمیمه کرده 
دولت ایران این اقدام زورمدارانه روسیه را تقبیح و در نشست های ملی 
یا منطقه ای یا جهانی نظری بر خلاف مصالح و منافع آن کشور ابراز و 
تصمیمی بر خلاف آن اتخاذ داشته؟آیا دولت ایران در تمامی این سالها 
بجز رعایت احســن حســن همجواری و حســن نیت و کمک به روسیه 
در زمان جنگ و صلح و تحریم و...داشــته و دارد؟پس با این وصف آیا 
پاداش این روابط دوســتانه شــاید یک طرفه به قول ضرب المثل ایرانی 
»کلوخ انداز را پاداش ســنگ اســت«می توان نامید چرا مقابله به مثل و 
دفاع قانونی از مرز پر گوهر خود و کشور اصطلاحاً در مقابل کلوخ اندازه 
نباشد و نمی باشد!آیا مدیران و مقامات عالی رتبه و ائمه جمعه و جماعات 
اهالی رادیو و تلویزیون نمی توانند در یک اقدام مدبرانه و منفعت طلبانه 
برای ایران جان یک دســت و یک صدا اعمال و رفتار و گفتار مقامات 
تالی و عالی روسیه راجع به جزایر سه گانه ایرانی را یکبار و برای همیشه 
محکم محکوم نمایند تا فردا کشورهای میکرو ذره ای حوزه خلیج فارس 
از آن درس عبرتــی گرفتــه و دیگــر ادعای من غیر حق خویش را تکرار 
ننمایند.به تاسی از مفهوم حقوق طبیعی که پس از جنگ جهانی دوم و 
در دادگاه نورمبرگ مورد استناد قرارگرفت، دولت روسیه باید صرفنظر 
از مقــررات و اصــول آمره بین المللی بداند و متوجه باشــد که برخی از 
کارهای مزورانه آنها در قبال دولت و ملت ایران ذاتاً وفطرتا مردود و جدا 
بایــد از آنهــا پرهیز کند.نه اینکه تلاش نماید بمنظور جلب عوامفریبانه 
نظر ســردمداران امارات به مانند دوســتی خاله خرســه به دولت آنها در 
نشستی پیشنهاد این چنینی مطرح و از آنها پشتیبانی نماید تا در اجرای 
مواد ۳۳ و ۳۷ فصل ششم منشور مبنی بر اینکه »در صورتی که طرفین 
دعوی نتوانند اختلافی از آن گونه که در ماده ۳۳ بدان اشاره شده است، 
به وســایل مذکور در ماده مزبور حل و فصل کنند باید آن را به شــورای 
امنیت ارجاع نمایند« دعوی نزد آن ســازمان مطرح و در نهایت بعنوان 
عضوی از اعضای سازمان ملل توجه شورای امنیت یا مجمع عمومی را 
به اختلاف جلب و از تبعات قطعنامه های محتمل آن در مجالس و محافل 
بین المللی استفاده نماید.در مقام نتیجه باید گفت؛ گفتن، تکرار ادعاهای 
مغرضانه کشــورهای میکرو ذره ای حوزه خلیج همیشــه فارس چیز جز 
آتش به خرمن دوست انداختن از طریق کشور روسیه برای ایران نبوده 
و مجازات و مکافات این اقدام روسیه اقدام مقابل به مثل سنگ زدن در 

پاسخ کلوخ نبوده و نمی باشد.
بقول حضرت سعدی شاعر بلند آوازه ایران زمین

رضینا مِن نوالکَِ بالرَحیلِ.
 امیدوار بوَد آدمی به خیر کسان

 مرا به خیرِ تو امید نیست، شر مرسان

پاداش سنگ ایرانی؟

جملهٔ 
»استفاده 
از راه حل ها 
و ابتکارات 
صلح آمیز برای 
حل مناقشهٔ 
مالکیت جزایر 
سه گانه« 
سال ها است 
که توسط 
امارات پیگیری 
می شود. نکتهٔ 
حائز اهمیت 
این است 
که علی رغم 
اینکه دولت 
ایران قاطعانه 
اعلام کرده 
است که بر 
سر مالکیت و 
تمامیت ارضی 
خود با هیچ 
کس مذاکره 
نمی کند؛ دولت 
روسیه بار 
دیگر با بیانیهٔ 
کشورهای 
عربی هم سو 
بوده است
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  روس ها
 را باید 
شیرفهم کنیم

روسیه با صدور بیانیه درباره 
جزایر سه گانه ایرانی می خواهد 
تحریم ها را دور بزند

گــروه سیاســی: هفتــهٔ گذشــته در مجمع 
همکاری های کشــورهای عربی و روســیه که 
در مراکش تشــکیل شد؛ بیانیه ای حاوی ادعای 
های تکراری از ســوی کشــورهای عربی در 
مورد جزایر ســه گانه )ابوموســی، تنب بزرگ، 
تنب کوچک( انتشــار یافت. جملهٔ »اســتفاده از 
راه حل ها و ابتکارات صلح آمیز برای حل مناقشهٔ 
مالکیت جزایر سه گانه« سال ها است که توسط 
امارات پیگیری می شود. نکتهٔ حائز اهمیت این 
اســت که علی رغم اینکه دولت ایران قاطعانه 
اعلام کرده اســت که بر سر مالکیت و تمامیت 
ارضی خود با هیچ کس مذاکره نمی کند؛ دولت 
روسیه بار دیگر با بیانیهٔ کشورهای عربی هم سو 
بوده است. هنوز یک ماه از سفر ابراهیم رییسی، 
رییس جمهور ایران به مسکو و دیدار با ولادیمیر 
پوتین، رییس جمهور روسیه نمی گذرد که روسیه 
با کشورهای عربی چنین بیانیه ای را منتشر کرده 
اســت. پیش تر هم روسیه با طرح امارات مبنی 
بر ارجاع مسالهٔ مالکیت جزایر سه گانه به دیوان 
بین المللــی لاهه موافقت کرده بود اما مقامات 
روس وقتی با واکنش های قاطع و صریح مقامات 
ایرانی و مردم ایران مواجه شــدند؛ اعلام کردند 
که از حساسیت این موضوع بی خبر بودند و قصد 
زیر سؤال بردن تمامیت ارضی ایران را نداشتند. 
اینکه روسیه بار دیگر موضع پیشین خود را اتخاذ 
کرده به چه معناســت؟ زیر سؤال بردن تمامیت 
ارضی ایران چه نفعی برای روســیه دارد؟ ایران 
باید چه واکنشی در برابر این مساله نشان دهد؟ 
در این باره با حسن بهشتی پور کارشناس مسائل 

بین الملل گفت و گو کردیم:
ارزیابی شــما از صدور ایــن بیانیه  ��

چیســت؟ چرا روســیه چنین موضعی 
گرفته است؟

اگر بخواهیم یک ارزیابی واقع بینانه از این مساله 
داشته باشیم باید هم از نگاه ایران و هم از نگاه 
روســیه به این بیانیه بنگریم. موضع ایران که 
شــفاف و روشن اســت. ایران جزایر سه گانه را 
حــق حاکمیت ملی و ســرزمینی خود می داند 
بنابراین جزایر ســه گانه خط قرمز دولت ایران 
اســت و نمی تواند بر ســر آن ها مذاکره کند. از 
نگاه ایران درخواســت ارجاع مناقشهٔ ادعایی بر 
سر جزایر سه گانه عبور کردن از خط قرمز ایران 
است. دولت ایران هم مستندات تاریخی دارد که 
حاکمیت ایران بر این جزایر را اثبات می کند. از 
سال ۱۹۷۱ یعنی رفتن انگلیسی ها از خلیج فارس 
و اســتقلال بحرین، ایران بــر این جزایر اعادهٔ 

حاکمیت کرده است.
اما این مساله از نگاه روسیه به این شکل نیست. 
روسیه تحت تحریم های شدید بین المللی است 
و در راســتای منافع ملی خــود می خواهد این 
تحریم ها را دور بزند. تعداد زیادی از اشــخاص 
حقیقی و حقوقی از روسیه به دبی مهاجرت کردند 
و به کمک امارات و دیگر کشورهای عربی نفت 
می فروشــند و تحریم ها را دور می زنند. بسیاری 
از شــرکت های اماراتی به روســیه در این مورد 
کمک می کنند. از همین روی روس ها ســعی 
دارند از این مناقشــه به نفع خود استفاده کنند و 
توجه اماراتی ها و حمایت آن ها را جلب کنند. شما 
به استقبالی که در ابوظبی از پوتین به عمل آمد 
را نگاه کنید. اســتقبال با شکوه از سیاستمداری 
که در تنازع کامل با غرب اســت و تحت تعقیب 
دادگاه لاهه قرار دارد؛ نشــان می دهد که منافع 
اقتصادی و سیاسی هم امارات هم ایجاب می کند 
که با روســیه ارتباط با قرار کند در عین حال که 

روابط نزدیکی هم با غرب دارد.
از طرفی یک ســنت قدیمی در روس ها، ســو 

اســتفاده از تعارضات موجود بین کشورها است. 
روســیه سعی می کند که با دست گذاشتن روی 
این مســالهٔ حســاس روابط خــود بین ایران و 
کشــورهای عربی را تنظیم و به بهترین شکل 
از آن بهره برداری کند. از طرف دیگر روســیه 
در اوپــک و اوپک پلاس با طرف عربســتانی 
همکاری می کند تا قیمت نفت را بالا نگهدارد. 
روســیه، همینطور نفت خــود را با قیمت خیلی 
پایین تر از نرخ بازار می فروشد. اگر قیمت نفت از 
اینکه هست پایین تر بیاید روسیه بسیار متضرر 
می شــود. بنابراین با وجود روابط نزدیکی که با 
ایران دارد منافعش ایجاب می کند که با اعراب 
هم روابط نزدیکی برقرار کند.نکتهٔ دیگر این است 
که ایران هیچ وقت اشغال کریمه و ضمیمه شدن 
آن به خاک روسیه را به رسمیت نشناخت. موضع 
ایران این اســت که این منطقهٔ استراتژیک جزء 
خاک اوکراین اســت. اوکراینی که حتی قبل از 
فروپاشی شوروی عضو سازمان ملل بوده است. 
کشور اوکراین و روسیهٔ سفید دو استثناء بودند که 
علاوه بر شوروی در سازمان ملل کرسی داشتند. 
من یک پژوهش تاریخی در مورد قطع نامه هایی 
که در مورد فلســطین صادر شــده است انجام 
می دادم و به نکتهٔ شــایان توجهی برخوردم. در 
اولین قطع نامه ای که در مورد فلسطین در ۱۹۴۷ 
صادر شــده اســت؛ اوکراین هم به عنوان عضو 
انتخابی شــورای امنیت رأی خود را صادر کرده 
است. یعنی نه تنها اوکراین از ۱۹۴۷ عضو سازمان 
ملل بلکه عضو انتخابی شورای امنیت هم بوده 
است. آن وقت روسیه هویت همچین کشوری را 
زیر سؤال می برد و کریمه و چهار استان دیگر این 
کشور را ضمیمهٔ خاک کشورش می کند. روس ها 
بارها نشان دادند که اگر منافع شان ایجاب کند 
تمامیت ارضی و حاکمیت ملی هیچ کشوری را 

به رسمیت نمی شناسند.
روس ها چه بهانه ای برای دفاع از خود  ��

و توجیه این موضع دارند؟
بهانــه ای که روس هــا در دفاع از خود می آورند 
بســیار مســخره اســت. آن ها می گویند که ما 
تمامیت ارضی ایران را به رسمیت می شناسیم. 
نمی شــود که شما تمامیت ارضی کشوری را به 
رســمیت بشناسید بعد حاکمیت ملی آن کشور 
را نادیده بگیرید. حاکمیت ســرزمینی ایران در 
جزایر سه گانه غیر قابل تردید است اما روس ها 
با زرنگی می خواهند این دو مساله را از هم جدا 
کنند. از طرفی می گویند ما تمامیت ارضی ایران را 
می پذیریم از آن طرف مناقشهٔ ادعایی کشورهای 
عربی را به دیوان بین المللی ارجاع می دهند. این 

تعارض آشکار است.
واکنش ایران به چنین مساله ای باید  ��

چگونه باشد؟
ایران باید قاطعانه به طرف روس این مســاله را 
بفهماند که ایران در مورد حاکمیت ملی خود با 
هیچ کسی شوخی ندارد. کمترین کاری که باید 
صورت بگیرد احضار سفیر از مسکو است. طرف 
مقابل نباید احســاس کند که چنین رفتارهایی 
بدون هزینه خواهد بود. اما اشــتباه نکنیم. تمام 
ایــن قاطعیــت و برخوردهایی که عرض کردم 
باید از طریق دیپلماسی و سیاسی باشد نه اینکه 
باعــث ایجاد تعارض در روابط ایران و روســیه 
شــود. ما در ایران استاد تبدیل کردن فرصت ها 
به تهدید و تهدیدها به بحران هستیم. این نگاه 
که ما باید با همهٔ دنیا برخورد کنیم و با همهٔ دنیا 
درگیر شــویم اشتباه است. ما باید هوشمندانه از 
ظرفیت های دیپلماتیک و سیاســی خود در این 
راســتا اســتفاده کنیم نه اینکه در روابط خود و 

روسیه تنش زایی کنیم.

 ســردار غلامرضــا جلالــی دربــاره هک 
پمپ بنزین هــا، اظهار کرد: باتوجه به این که 
ما در حملات ســایبری شــرایط را در ســه 
مرحلــه قبــل از حادثه، حیــن حادثه و پس 
از حادثــه دســته بندی می کنیم، مجموعه 
اقدامات ما در زمینه ســامانه ســوخت به بعد 
از حادثــه برمی گردد که آسیب شناســی و 
تهیه نقشــه های اجرایی و برنامه ریزی است 
کــه بعــد از حمله ۱۴۰۰ آن را تهیه کردیم و 
بخش عمده ای از آن اجرا شد.رئیس سازمان 
پدافند غیرعامل افزود: در حین حمله باتوجه 
به اینکه ســامانه سوخت متشکل از چندین 
ســامانه اســت از جمله سامانه کنترل توزیع 

ســوخت، ســامانه پرداخت و دریافت مالی و 
ســامانه برنامه ریزی فروش نفت اســت که 
بــه یکدیگر متصل هســتند. یکــی از این 
ســامانه ها می توانســت این مشکل ایجاد 
کرده باشــد.رئیس سازمان پدافند غیرعامل 
یادآور شــد: اقداماتــی مطرح بود که آیا این 
اختلال داخلی یا حمله است. معمولًا در زمان 
حمله دو عنصر برای تحلیل وجود دارد، یکی 
پیدا کردن شــواهد و قرائن حمله و دیگری 
تجزیه و تحلیل اطلاعاتی اســت تا بفهمیم 
چطور این اتفاق افتاده است.وی یادآور شد: 
تلاش کردیم حداقل پیامد منفی ممکن برای 
مردم ایجاد شــود و نســبت به سال گذشته 

در ایــن زمینه موفقیت خوبی بوده اســت. 
در دنبال کردن منشــأ تهدید موفق شــدیم 
شناســایی هایی در این زمینه انجام دهند که 
ضدبدافــزار مهاجــم از جنس APT بود که 
بررسی درباره آن در حال انجام است.جلالی 
ادامه داد: هر سه شبکه را بررسی کردیم. در 
شبکه ســوخت و برنامه ریزی آسیب پذیری 
جدی مشــاهده نشد، در یکی از شبکه های 
دریافت و پرداخت آسیب پذیری وجود داشت 
که در حال پیگیری امنیتی هستیم. این مسئله 
مثل یک پرونده جنایی پیچیده اســت.وی 
گفت: ســامانه سوخت سامانه قدیمی است 
و در برنامــه بلندمدت باید حتماً به ســمت 

به روزرســانی و نوسازی حرکت کند.رئیس 
ســازمان پدافند غیرعامل تصریح کرد: ما در 
عرصه ای هستیم که دشمنان هم سخنان ما 
را رصد می کنند. بنابراین بخشی از اطلاعات 
را بیــان نمی کنیم و الان در مرحله برطرف 
کردن اشــکالات هستیم و بعد از آن سیستم 
بــه حالت اولیــه برمی گردد که بخش عمده 
آن هم صورت گرفته اســت.وی یادآور شد: 
بیش از ۵۵ درصد حملات سایبری در جهان 
با استفاده از هوش مصنوعی صورت گرفته و 
در ایــران نیز بیش از ۳۰ درصد این حملات 
با اســتفاده از هوش مصنوعی بوده بنابراین 

توجه به این امر، اهمیت دوچندان دارد.

رویداد

سردار جلالی درباره حمله سایبری به سامانه سوخت: »مثل پرونده جنایی پیچیده است«

یادداشت

ماهان نوروزپور
روزنامه نگار

حمیدرضا آقابابائیان
روزنامه نگار

 ســردار رضا طلایی نیک ســخنگوی وزارت دفاع در نشست خبری خود 
با خبرنگاران، گفت: عملیات تروریستی رژیم صهیونیستی در به شهادت 
رساندن یکی از مستشاران ایرانی در سوریه شهید سید رضی موسوی را 
خدمت ملت ایران، خانواده و هم رزمان ایشــان تبریک و تســلیت عرض 
می کنم.وی افزود: شهادت مستشار ایرانی سردار سیدرضا موسوی نشان 
دهنده خصلت تروریستی و نقض آشکار حاکمیت کشور سوریه و همچنین 
ایجاد ناامنی و تلاش برای جنگ افروزی های رژیم صهیونیســتی است. 
به طور حتم این جنایت مستحق مجازات است و عاملان این جنایت باید 
در انتظار تاوان عملیات اخیر خودشــان باشــند و انتظار پرداخت تاوان این 

عملیات این رژیم و عناصر آن را زجرکش خواهد کرد.وی با اشاره به شکست 
اهداف رژیم صهیونســیتی در جنگ علیه غزه، خاطرنشــان کرد: اقدامات 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی در خارج از میدان غزه نشــانه جنگ افروزی 
اســت. به طور حتم پاســخ مقتدرانه و هوشــمندانه به گونه ای و در زمان و 
مکان و روشی انجام خواهد شد که اهداف رژیم صهیونیستی در این گونه 
عملیات تروریســتی محقق نکند.طلایی نیک در پاسخ به پرسشی درباره 
صادرات محصولات دفاعی، تاکید کرد: اگر دولتی بخواهد در جهت اهداف 
غیرانسانی از تسلیحات ایرانی استفاده کند این صادرات را انجام نمی دهیم. 
قبل از انقلاب ۳۰ محصول دفاعی سطح پایین تولید می شد. امروز بیش از 

۸۰۰ سامانه که برخی از آنها ده ها فناوری زیرسامانه ای دارد تولید می شود 
و آمادگی صادرات محصولات غیرنظامی را هم داریم.وی در پاســخ به 
پرسشی درباره مسلح شدن کرانه باختری، گفت: کمک به جبهه مقاومت 
به صورت شــفاف انجام می شــود و بنا به نیاز دولت ها می توانیم صادرت 
محصولات را انجام دهیم. در صورتی که از مراجع بالاتر تدبیری صورت 
گیرد وزارت دفاع آمادگی هرگونه پشتیبانی را دارد. طلایی نیک در پاسخ 
به پرسشی درباره اقدامات وزارت دفاع برای پیگیری حقوقی ترور شهید 
فخری زاده، گفت: این ترور ابعاد مختلفی دارد. یک بعد آن قضایی اســت 
که وزارت دفاع هرچه لازم بوده در اختیار دستگاه قضایی قرار داده است. 

سخنگوی وزارت دفاع: انتظار پرداخت تاوان ترور شهید موسوی، رژیم صهیونیستی را زجرکش خواهد کرد
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شنبه
9 دیماه 1402 

سال هفتم
شماره 343

سازمان امور 
مالیاتی کشور 

در راستای 
اجرای قانون 

پایانه های 
فروشگاهی و 

سامانه مودیان 
و همچنین 
با توجه به 

قانون تسهیل 
تکالیف مودیان 

اطلاعیه ای 
صادر کرده که 
بر اساس آن، 
کلیه اشخاص 

حقیقی 
صاحبان 

صنوف، از 
اول دی ماه 
سال 1402 

ملزم به صدور 
صورتحساب 
الکترونیکی 
نوع 1 یا 2 از 

طریق سامانه 
مودیان برای 
فروش کالا و 

خدمات مطابق 
دستورالعمل 

صدور 
صورتحساب 
الکترونیکی 

هستند

گروه اقتصادی: اواخر هفته گذشــته نامه مدیرکل نظارت و 
بازرسی وزارت جهاد کشاورزی به صنایع لبنی در رسانه ها 
منتشر شد که در آن، با اشاره به ضرورت رعایت قیمتگذاری 
دستوری در خصوص ۴ قلم کالای لبنی، تصریح شده بود 
که کارخانه های لبنی باید ۵۰ درصد شیرخام دریافتی خود 

را به این کالاها اختصاص دهند.
ســیدمحمدرضا بنــی طبا، ســخنگوی انجمــن صنایع 
فرآورده هــای لبنــی ضمــن رد ادعــای افزایش قیمت 
محصــولات لبنی گفت: فرآینــد تغییر قیمت محصولات 
لبنی، فرآیندی سختگیرانه است که از طریق سامانه ۱۲۴ 
و سازمان حمایت مورد رصد قرار گرفته و پس از تأیید این 
سازمان قابل انجام است؛ به نحوی که ۴ قلم کالای لبنی 
که قیمت مصوب دارند نیز، کاملًا احصا شده و قیمت آنها 
در اکثریت کارخانه ها رعایت شده و تا کنون گزارشی مبنی 

بر تخلف از قیمت ها دریافت نشده است.
بنی طبا با اشاره به کلیپ منتشر شده توسط روابط عمومی 
وزارت جهاد و اظهارات مدیرکل نظارت و بازرسی وزارت 
جهاد و ادعای وی در خصوص کمبود پنیر خامه ای در بازار 
گفت: ادعای کمبود اقلام لبنی در بازار که توسط این مقام 
مسئول طرح شده و معترض چرایی صادرات کالاهای لبنی 
در شرایط کمبود اقلام شده اند، از اساس نادرست و خلاف 
واقع اســت. در دســترس بودن اقلام لبنی چیزی است که 
هر کس با مراجعه به فروشگاه های مختلف در هر نقطه از 
کشور از شهرهای بزرگ گرفته تا روستاها می تواند به آن 
شــهادت دهد و اصولًا کالاهایی که مورد ادعای مدیرکل 
بازرســی وزارت جهاد قرار گرفته جزو کالاهای مشــمول 
قیمت گذاری نبوده و بر اســاس آیین نامه قیمت گذاری 
کالاهای ســاخت داخل مصوب سال ۸۹ و با تائید سازمان 

حمایت قیمت گذاری می شوند.
ســخنگوی انجمن صنایع لبنی با اشــاره به نامه ای که با 
امضای مدیرکل بازرســی وزارت جهاد مبنی بر اختصاص 
۵۰ درصد از شــیرخام دریافتی کارخانه ها به ۴ قلم کالای 
تعزیراتی منتشــر شده، گفت: نامه ای که از سوی مدیرکل 
نظارت و بازرسی وزارت جهاد منتشر شده با مصوبات قبلی 
این وزارتخانه در تعارض آشــکار اســت؛ در حالی که نامه 
۱۴۰۱/۴/۶ معــاون بازرگانــی وقت وزارت جهاد خواهان 
اختصــاص »تــا ۵۰ درصد از تولیــدات کارخانه ها به حد 
مکفی« به ۴ قلم کالای لبی است اما آقای امرالهی خواستار 
اختصاص »۵۰ درصد از شیرخام دریافتی کارخانه ها« به ۴ 
قلم شده که فاقد اعتبار کارشناسی است و ضرایب تبدیل 

شیرخام به محصولات را در نظر نگرفته است.
بنی طبا با اشاره به اینکه مصوبه قرارگاه امنیت غذایی که 
بدون کســب نظر از تولیدکنندگان در سال ۱۴۰۱ مصوب 
شــده، بــه دلیل ایجاد ضرر و زیــان برای تولیدکنندگان با 
قانون اساسی و قانون تجارت در تعارض است گفت: دولت 
زمانی می تواند اجبار به میزان مشــخصی از تولیدات را به 
تولیدکننــدگان تکلیــف و تحمیل کنــد که ضامن ضرر و 

زیان ناشی از آن باشد.
وی افزود: اگر بالفرض کارخانه ها بنا بر آنچه وزارت جهاد 
خواستار آن است ۵۰ درصد از تولید خود را به ۴ قلم کالای 
لبنی اختصاص دهند و این کالاها در بازار بفروش نرســد، 
آیا آقای امرالهی ضررو زیان ناشــی از امحا تولیدات را به 

کارخانه ها پرداخت می کند؟
بنــی طبــا با تاکید بر اینکه مصوبه قرارگاه امنیت غذایی در 
تعارض با قانون اساسی و قانون تجارت است، گفت: گذشته 
از مغایــرت قانونی آن مصوبه، نامه ای که مدیرکل نظارت 
منتشــر کرده و بر آن اصرار دارد نیز مغایر با همان مصوبه 
است و در حالی که آن مصوبه خواستار اختصاص تولیدات 
تا ۵۰ درصد است، آقای امرالهی در تخلفی آشکار از مصوبه 
مذکور خواهان اختصاص ۵۰ درصد از شیرخام دریافتی به 
این محصولات است که به نشان از عدم آشنایی ایشان با 

زنجیره تولید محصولات کشاورزی است.
بنی طبا در پایان با اشاره به اینکه قیمت محصولات لبنی 
در هــر ســال تنها یکبار تغییر می کنــد مگر اینکه قیمت 
شــیرخام تغییر کند گفت: ادعای تخلف شرکت های لبنی 
در شرایطی که مردم هر روز شاهد افزایش قیمت و تفاوت 
قیمــت مصــوب با قیمت بــازار در کالاهایی چون مرغ و 
گوشت و حبوبات و تخم مرغ هستند، بیش از اینکه ریشه 
در واقعیت داشــته باشــد، به منظور انحراف افکار عمومی 
از ماجراهای اخیری اســت که ریشــه در تصمیمات اشتباه 

وزارت جهاد کشاورزی داشته است.

تولید هم دستوری شد!
 دستور عجیب وزارت جهاد در ابلاغ دو دستور متناقض

بــا راه انــدازی مرکز مبادله ارز و طلا نرخ ارز تثبیت می شــود و برنامه بانک 
مرکزی هم همین است که تمام تقاضاهای واقعی بازار جذب مرکز مبادله 
ارز و طلا شــود و حتی کســانی که ارز خدماتی می خواهند و دســتگاه های 
دولتی که طرف حســاب این افراد هســتند، نیز در این مرکز حضور دارند. 
بنابراین تقاضاهای ارز خدماتی را هم می توانیم در این مرکز شناسایی کرده 
و پاســخگو باشــیم.با راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا مراجعه مردم به بازار 
غیر رسمی برای خرید ارز کمتر می شود و خود به خود مرکز مبادله ارز و طلا 
به عنوان مرجعیت قیمت مشــخص می شــود و حتی به بازار غیر رسمی هم 
سیگنال دهی می کند.قبل از این هم معاملات بازار غیر رسمی ارز در حداقل 
ممکن قرار داشــت، اما نقش علامت دهی و نرخ دهی به کل بازار را بازی 
می کرد اما وقتی ما همه تقاضاهای رســمی ارز را در یک بازار رســمی پاسخ 
دهیم و قیمت ها هر روز بر روی تابلو و از طریق سایت این مرکز اعلام شود به 
مرور مرجعیت قیمت گذاری برای نرخ ارز در کشور پیدا می کند.بانک مرکزی 

ســهمیه ارزی هر نفر را با داشــتن کد ملی ســالانه ۲ هزار دلار در نظر گرفته 
اســت که مردم می توانند این ارز ســرمایه گذاری را هم از مرکز مبادله طلا و 
ارز خریداری کنند. به گونه ای که در ســال جاری و روزهای ابتدایی مرکز 
مبادله ارز ۵۹۲ میلیون دلار و ۱۹۲ میلیون یورو در ســرفصل نیاز ضروری 
برای سال جاری به متقاضیان تخصیص داده شد.همه کسانی که متقاضی 
دریافت ارز هستند، باید حساب ارزی در بانک باز کنند و ۷ روز پس از واریز 
ارز به حساب فرد،  می تواند اسکناس آن را هم از بانک دریافت کند.کسانی 
کــه بــا انگیزه حفــظ ارزش پول خود تقاضای ارز می کنند، می توانند به بازار 
مبادلــه ارز و طــلا مراجعه کنند و ارز مور دنیاز را دریافت کنند.به هرحال ارز 
یک نرخ جهانی دارد البته در مورد طلا می توان چنین نقشــی را قائل شــد و 
ابزارهای معاملات طلا که به صورت عمده انجام می شود و همچنین برای 
رفع تعهدات صادراتی کارهایی انجام می دهیم که در ســال جاری به اجرا 
درآمده است.در حال حاضر ارزهای طلا برای رفع تعهدات صادرات و واردات 

طلا در این مرکز توسط صادرکنندگان انجام می شود. تجار می توانند به جای 
دلار طلا وارد کشور کنند و طلای خود را در مرکز مبادله و ارز به متقاضیان 
ارائه کنند، خریداران هم که تعهد ارزی دارند می توانند طلای مورد نیاز را از 
این بازار خریداری کنند. بنابراین بازار مبادله ارز و طلا می تواند همه نیازهای 
فعالیت های اقتصادی را پاسخگو باشد.خریداران طلا باید مورد تأیید انجمن 
طلا و فعال در این بازار باشند، البته بازار طلا ویژگی های خاص خود را دارد 
که متخصصان باید تشــخیص دهند که شــمش و طلای ارائه شده قلابی 
نباشد، اما معاملات طلا را به تازگی شروع کرده ایم.باید یادآور شوم امسال 
حدود ۴۲ میلیارد دلار واردات انجام شــده اســت که دلار آن نیز تأمین شده 
است، البته ۱۲ میلیارد از آن در تابلوی اول بازار ارائه شده و کالاهای اساسی 
از ۲۰ میلیارد دلار در تابلوی دوم که ارز نیمایی واردات اســت و ۱۰ میلیارد 
دلار آن هم ارز خدماتی اســت که به دنبال این هســتیم ۱۰ میلیارد دلار در 

مرکز مبادلات طلا و ارز تأمین شود.

 خریداران 
و فروشندگان 
طلا باید مالیات 
بپردازند؟

با ثبت مشخصات معاملات

گروه اقتصــادی: از اول دی ماه کلیه 
اشــخاص حقیقی صاحب مشــاغل ملزم 
به صدور صورتحســاب الکترونیکی برای 
فروش کالا و خدمات شدند، با توجه به اینکه 
صنف طلا و جواهر نیز از این قاعده مستثنی 
نیســت، فروشندگان و حتی خریداران طلا 
نگران ثبت سرمایه های خود هستند در این 
رابطــه، رئیس اتحادیه طلا و جواهر، ضمن 
گلایــه از عدم اطلاع رســانی های جامع با 
توجــه به ابهامات پیش آمده در پاســخ به 
نگرانی هــا اعلام کــرد که ثبت اطلاعات، 
صرفاً برای ایجاد شفافیت از ابتدا تا انتهای 

معاملات است.
ســازمان امور مالیاتی کشــور در راستای 
اجــرای قانون پایانه های فروشــگاهی و 
سامانه مودیان و همچنین با توجه به قانون 
تســهیل تکالیف مودیان اطلاعیه ای صادر 
کرده که بر اساس آن، کلیه اشخاص حقیقی 
صاحبان صنوف، از اول دی ماه سال ۱۴۰۲ 
ملزم به صدور صورتحســاب الکترونیکی 
نوع ۱ یا ۲ از طریق ســامانه مودیان برای 
فروش کالا و خدمات مطابق دســتورالعمل 
صدور صورتحســاب الکترونیکی هستند. 
صنف طلا و جواهر نیز این قاعده مســتثنی 
نیســت و طبــق قانون بایســتی صاحبان 
اصنــاف بــرای فروش طلا، اقدام به ثبت و 
صدور صورتحســاب الکترونیکی از طریق 
ســامانه مذکور داشته باشند.در بند مربوط 
بــه فروش طلا در این اطلاعیه که بر الزام 
صدور صورتحساب طلافروشان از ابتدای 
دی ماه امســال اشــاره دارد، تاکید شده که 
»عرضه کننــدگان کالا و خدمات مرتبط با 
طــلا، جواهــر و پلاتین با هر میزان فروش 
کالا و خدمات به استناد جزء ۴ بند ب ماده ۲۶ 
قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب سال 
۱۴۰۰" مشــمول الزام صدور صورتحساب 
در ســامانه مودیان هستند.گفتنی است که 
عدم صدور صورتحساب الکترونیکی توسط 
اشخاص حقیقی دارای صنوف به شرح فوق، 
مشــمول جرائم و ضمانــت اجرایی قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان 

خواهد بود.
عدم اطلاع رســانی درست و جامع  ��

مردم و واحدهای صنفی را نگران کرده 
است

در ایــن رابطــه، نادر بذرافشــان - رئیس 
اتحادیــه طلا و جواهر تهران- در گفت وگو 
با ایسنا، در ابتدا تشریح کرد: مفاد اطلاعیه 
مذکور با قانون ثبت مشخصات و اطلاعات 
خریدار و فروشــنده در سامانه جامع تجارت 

کــه ذیــل تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با 
قاچاق ارز، از سال گذشته لازم الاجرا شده 
بــود و تا حدود دو مــاه پیش هم به دلایل 
مختلــف که نیازمند آموزش های لازم بود، 
به تعویق افتاده بود؛ متفاوت است. ثبت در 
سامانه جامع تجارت از سال گذشته لازم اجرا 
شــد و بایستی واحدهای صنفی در سامانه 
جامع تجارت ثبت نام و اطلاعات معاملات 
خود در هر حوزه و تمام مشــخصات خرید 
و فروش، خریدار، فروشــنده و سرمایه اولیه 
فروشــنده را ثبت می کردند؛ که همکاران 
ما نیز چندان نســبت به این موضوع تمایل 
نداشتند و می گفتند که چرا بایستی سرمایه 
خود را در این ســامانه ثبت و اطلاع رسانی 
کنیم! از ســوی دیگر نیاز به جلسات متعدد 
و ایجاد بســترهای لازم آموزشی هم وجود 

داشت.
وی یادآور شــد: با توجه به اینکه از ســال 
۱۳۸۸، قانــون مالیــات بر ارزش افزوده بر 
صنعت طلا و جواهر به نوعی تحمیل شد و 
پس از گذشت ۱۲ سال، تازه به این رسیدند 
کــه اصل طلا، معــاف از مالیات بر ارزش 
افزوده باشد؛ طی این ۱۲ سال تجربه تلخی 
برای این صنعت بود و همکاران ما در صنف 
طلا و جواهر آســیب های مالی بسیاری را 
متحمل شــدند، اصلاح شــد اما پس از ۱۲ 
ســال! سامانه جامع تجارت نیز هنوز دارای 
ابهامات و نیازمند اصلاحاتی است، بایستی 
بــاز هــم برنامه ریزی هایی صورت گیرد و 
تصمیم گیری هــا نیاز به مشــورت با خود 
اصنــاف و تبادل نظر با آن ها دارد.این مقام 
صنفــی در ادامه در رابطه با اطلاعیه جدید 
ســازمان امور مالیاتی، اظهار کرد: در رابطه 
با ســامانه قانون پایانه های فروشــگاهی 
و ســامانه مودیان مالیاتی از ســال ۱۳۹۸ 
برنامه ریزی ها انجام و بایستی اجرا می شد، 
با اعلام قبلی در ابتدای سال جاری مبنی بر 
اینکه از ابتدای تیر ماه ۱۴۰۲ بایستی سامانه 
قانون پایانه های فروشــگاهی شروع به کار 
کنــد و همه در آن ثبت نام کرده و مبادلات 
خــود را به صورت الکترونیکی صادر کنند، 
مقرر شــد از یکم تیر ماه ســال جاری این 
اقدام عملی شــود اما به دلیل فراهم نبودن 
زیرساخت ها، سازمان دارایی اعلام کرد که 
از یکم مهر ۱۴۰۲ برای اشخاص حقوقی و 
از یکم دی ماه ۱۴۰۲ برای اشخاص حقیقی 

دارای صنف، فعال شود.
بذرافشان خاطرنشان کرد: از ابتدای مهر ماه، 
شــرکت های حقوقی در این سامانه ثبت نام 
کرده و تمام صورت های مالی خود به صورت 

الکترونیکی در این سامانه بارگذاری کرده اند. 
در مورد افراد حقیقی هم مقرر شد از ابتدای 
دی مــاه این اقدام صورت گیرد که رســماً 
از امــروز )شــنبه دوم دی مــاه( همزمان با 
بازگشــایی بازارهــا و فعالیت صنوف لازم 

الاجراست.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: 
از حدود دو ماه پیش، اساتیدی را به صنف 
ما معرفی کردند و جلســات آموزشــی با 
همکاران در اتاق اصناف تهران و در محل 
اتحادیه برگزار شد اما با توجه به اینکه تعداد 
این سامانه ها متاسفانه مدام زیاد می شوند 
و از سوی دیگر با توجه به اینکه اصناف و 
بیشتر صنف طلا در سال جاری، کم رونقی 
را تجربه کرده و بازار در رکود شدید قرار دارد 
و بســیاری از واحدهای تولیدی و توزیعی 
در هزینه های جاری خود دچار آسیب های 
مالی شــدید شــدند و همچنین با توجه به 
اینکه سامانه های قبلی )جامع تجارت و...( 
دارای ابهام و شــرایط خاص و مشکلات 
هستند، همکاران ما استقبال چندانی نشان 
نداده حتی گلایه مند هم هستند.به اعتقاد 
این مقام صنفی، نیاز اســت که اجرای این 
قوانیــن و فعالیت ذیل این ســامانه ها از 
طریق مجلس، سازمان امور مالیاتی و... که 
تصویب می شــود، زمان مناسب برای اجرا 
در نظر گرفته شود و تا آن زمان، بسترهای 
لازم بــرای اجرا فراهم شــود و ابهامات، 
ســؤالات، اصلاحات پیگیری شــود. در 
اجرای این ســامانه ها بایستی با درایت و 
مدیریت بیشــتر عمل کــرد و آموزش ها، 
آماده ســازی بســترها و اطلاع رسانی در 
جامعــه برای مردم باید فراهم شــود که 
بدانند موضوع اصلی چیست؛ اما متاسفانه 
تــا این اقدامات صورت گیرد، در فضاهای 
مجازی، اظهارنظرهای غیرکارشناســی 
صورت می گیرد و اخباری منتشر می شود 
که ابهامات را بیشتر می کند؛ بنابریان مردم 
هم نگران می شــوند که چه اتفاقی خواهد 
افتاد.ایــن مقام صنفــی ادامه داد: به طور 
مثال ثبت الکترونیکی اطلاعات معاملات 
از طریق سامانه مودیان مربوط به اصناف 
اســت اما با توجه بــه اظهارات و اخباری 
که در فضای مجازی منتشــر شده، مردم 
نگران هستند که زمانی که طلا خریداری 
زمانــی که کدملی کــه ثبت می کنند، در 
آینده مشکلات مالیاتی یا دیگر مشکلات 
خواهند داشت یا خیر؟ بنابراین بهتر است 
که اطلاع رســانی کارشناسی در حوزه این 
سامانه ها توسط مسئولان آن ها به صورت 

جامــع و دقیق صورت گیــرد تا مردم نیز 
اطلاعات جامع و کامل را در اختیار داشته 
باشند و از اظهارنظرهای غیرکارشناسی نیز 
مطلع شوند و با خیال راحت معاملات خود 
در مورد مصنوعات طلا را انجام دهند. این 
اطلاع رسانی و شفاف سازی که به درستی 
از پیش، انجام شــود، قطعاً در زمان اجرا، 
می تواند بســیار نقــش محوری و موثری 

داشته باشد.
بذرافشــان در پاســخ به این ســؤال که آیا 
اصناف از جمله طلافروشــان که اطلاعات 
و مشــخصات معاملات خود را در ســامانه 
پایانه هــای فروشــگاهی ثبت می کنند، در 
آینده مشــمول مالیات خواهند شد یا خیر؟ 
تصریــح کرد: این موضــوع از جمله همین 
ابهامــات اســت؛ در رابطه با ثبت معاملات 
در ســامانه جامع تجارت بر اســاس تبصره 
۴ مــاه ۱۸ قانــون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
گفته شــد که این اطلاعات در سامانه صرفاً 
در جهت ایجاد شــفافیت اســت و بحث این 
است شرایط خرید و فروش از مبدأ تا مقصد 

یا از فروشنده تا خریدار ثبت شود.
وی افــزود: همین موضوع نگرانی مردم و 
همین طور همکاران ما در مورد ثبت کدملی 
افراد و میزان سرمایه واحدهای صنفی و... در 
پی دارد. به طور مثال همکاران ما معتقدند که 
این صنف طلا فروشی که بعضاً پس از چند 
نسل به آن ها رسیده و در اختیار آن هاست، 
ماحصل تلاش چندین نسل است و اکنون 
ســرمایه آن در اختیار یک شخص در واحد 
صنفی است و کنار این سرمایه ممکن است، 
چند خانواده ذی نفع باشند، سؤال آن ها است 
که اگر اطلاعات معامله را ثبت کنند، امنیت 

این سامانه به چه صورت خواهد بود؟
آسیب رکود صنعت طلا از زمان کرونا  ��

بیشتر شده است
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران تصریح 
کرد: همانطور که اشــاره شــد، همین عدم 
اطلاع رســانی درســت، ســبب شده که 
اکنون مردم نســبت به خرید ســکه و طلا 
عقب نشــینی کرده و شرایط صنعت طلا و 
جواهر به جایی رســیده و آسیب آن از زمان 
کرونا که چند ماه تعطیل بودیم، بیشتر است. 
از سوی دیگر ممکن است که وارد فضاهای 
غیرصنفی مجازی می شوند و باب دلالی ها 
رونــق پیدا می کند و دلالانی که هیچگونه 
هویــت صنفی ندارنــد، در فضای مجازی، 
اقــدام به فروش ســکه و مصنوعات طلا 
می کننــد که قابــل پیگیری هم از اتحادیه 

نیست.

نرخ ارز تثبیت 
می شود

علی سعیدی
رییس مرکز مبادله ارز 

و طلای ایران

یادداشت

فاطمه صنوبری
روزنامه نگار

 زهرا محمودی
روزنامه نگار
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گروه اجتماعی: توقیف وسایل نقلیه شخصی، به بهانه بی حجابی 
مدتی اســت که مشــکلات عدیده ای را برای شهروندان رقم 
زده اســت. وجود راننده یا سرنشــین بی حجاب در خودرو منجر 
به دریافت یک اخطار پیامکی مبنی بر ارتکاب تخلف کشــف 
حجاب می شــود؛ در محتوای این پیامک ها قید شــده که جهت 
هماهنگی هــای لازم بــرای انتقال خودرو به پارکینگ، پیش از 
هــر اقدامــی، با مالک خودرو "تماس" گرفته و به او اطلاع داده 
می شود. اما اتفاقی که امروز شاهد آن هستیم، با این محتوا مغایرت 
دارد؛ یعنی مأموران مربوطه بدون هیچ تذکر قبلی یا ارائه مدرکی، 
صرفاً با استعلام پلاک و بررسی سابقه کشف حجاب در خودرو، 
در هر زمان و شرایطی )حتی نیمه شب و با وجود چندین سرنشین( 
اتومبیل ها را در خیابان ها توقیف می کنند.عبدالصمد خرمشاهی، 
وکیــل و حقوقدان، در گفت وگو با خبرآنلاین به بررســی ابعاد 
مختلف این برخورد می پردازد و می گوید: »این شرایط ناشی از 
تعدد تصمیمات یا عدم ثبات در نحوه اعمال مجازات از ســوی 
قانونگذار اســت که به جز مراجعات متعدد به مراکز قضایی، پر 
شــدن ظرفیت پارکینگ ها و به طور کل اتلاف وقت و صرف 
هزینــه مالــی برای مردم نتیجه دیگری در بر ندارد. به زعم من، 
ضابط قضایی به معنای عام یا مشخصاً یگان امداد فراجا، برای 
توقیف وسایل نقلیه شهروندان به سبب عدم رعایت حجاب، از 

حقوق قانونی لازم برخوردار نیست.«
تصویــب لایحه عفــاف و حجــاب، بابت  ��

بی حجابی در خودرو، عطف به ماسبق نیست
روز چهارشنبه )۲۲ آذر ماه( خبر رسید که هیئت عالی نظارت 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام، مصوبه اصلاحی مجلس 
شورای اسلامی در خصوص حمایت از خانواده از طریق ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب، معروف به لایحه عفاف و حجاب، را 
تأیید کرده اســت. تأیید و اجرای این لایحه تا حدودی ممکن 
اســت مســئله برخورد با کشف حجاب سرنشینان خودرو را به 
شــکل جدی تــری دنبال کرده و مجــازات معینی را برای آن 

تصویب کند.
خرمشــاهی در این باره می گوید: »حتی با وجود تأیید لایحه 
فوق، این نحوه اعمال مجازات، عطف به ماســبق نمی شــود؛ 
یعنی اگر چنین لایحه ای همین امروز هم تصویب شود، نسبت 
به اقدامات آینده اعتبار دارد. با این حساب، هر توقیفی که برای 
وســایل نقلیه شخصی تا کنون صورت گرفته، خلاف قوانین 
است. به نظر می رسد آنچه که پیرامون این موضوع در گذشته 
اتفاق افتاده، صرفاً بر اساس یک سری دستورالعمل سلیقه ای از 
سوی ارگان های ذیربط بوده که وجهه قانونی نداشته و موجبات 

سردرگمی مردم را فراهم کرده است.«
توقیف خودروها با محتوای مندرج در اخطاریه  ��

مطابقت ندارد/ غیرقانونی است
این وکیل در خصوص روند توقیف خودرو در پی عدم رعایت 
حجاب اظهار می کند: »متأسفانه این نحوه اعمال مجازات حتی 
با محتوای درج شــده در پیامک های اخطار نیز مطابقت ندارد 
و اعمال قانون بر طبق گفته های قانونگذار عمل نمی شــود. 
بر اســاس مضمون اخطاریه، ابتدا باید با مالک خودرو تماس 
حاصل شود، هماهنگی های لازم صورت گیرد و بعد انتقال به 
پارکینگ انجام شود، نه اینکه در خیابان یا پشت چراغ قرمز، افسر 
پلیس با یک اســتعلام پلاک، راننده را غافلگیر کرده و خودرو 
را به پارکینگ منتقل کند. این نحوه برخورد آنچنان با حقوق 

شهروندی و موازین قانونی سر سازگاری نداشته و ندارد.«
فرض کنید که حفظ حجاب در وسیله نقلیه به عنوان یک قانون 
تصویب و برشــمارده شــود، حال در چنین شرایطی ممکن است 
یک خانم ســهواً یا عمداً حجاب خود را در داخل خودرو رعایت 
نکرده نباشــد؛ این کار او جرم نیســت، صرفاً نوعی »ترک فعل« 
تلقی می شود و به نحوی قابل پیگیری است. اما چه ارتباطی به 
خودرو دارد که در قبال عدم رعایت حجاب، اتومبیل ضبط یا توقیف 
می شــود؟ آیا در صورت کشف حجاب در خیابان هم می بایست 
آن خیابان را پلمب کرد؟خرمشاهی در این باره می گوید: »در فقره 
کشف حجاب، خودرو وسیله ای جهت تسهیل ارتکاب فعل نبوده، 
بلکه فقط مکانی است که عمل مذکور در آنجا رخ داده است.«او 
با ذکر یک مثال به تشریح این موضوع می پردازد: »اگر شرایطی 
همچــون حمــل مواد مخدر با اتومبیل مطــرح بود، از این بابت 
که خودرو در تســهیل بزه قاچاق مواد مخدر نقش داشــته، کاملًا 
منطقی است که توقیف شود. اما در مقوله کشف حجاب، اتومبیل 
فقط محل وقوع فعل بوده و نه وسیله ای برای تسهیل این امر. 
هم چنین باید توجه داشت که خودرو یک حریم شخصی محسوب 
می شود. بنابراین توقیف خودرو به عنوان مجازاتی در قبال کشف 
حجاب، مُجانسِت و موافقتی با موازین قانونی ندارد.«این حقوقدان 
در انتها اشــاره می کند: »توقیف وســایل نقلیه شخصی به بهانه 
مســئله حجاب علاوه بر اینکه مبنای قانونی ندارد، بلکه خیلی 
هم نمی تواند اثربخش باشــد. به عقیده من، اگر قانونی هم در 
این خصوص وضع شود، به دلیل عدم هماهنگی و همخوانی با 
خواســت عمومی، رعایت نخواهد شد و فقط قانون ستیزی را در 

سطح جامعه افزایش خواهد داد.«

 خودرو صرفاً محلی برای وقوع کشف حجاب است، نه 
وسیله ای جهت تسهیل آن

حاشیه های ادامه دار کشف حجاب

 اغلب این 
داروها از 
برندهای 
متفرقه 
به دست 
مصرف کننده 
می رسند و 
بنابراین منبع 
اولیه چنین 
داروهایی 
قطعاً داروخانه 
نیست و همین 
موضوع قاچاق 
یا تقلبی بودن 
آنها را تأیید 
می کند. به 
این ترتیب 
مشخص است 
که فروش 
دارو در چنین 
شرایطی 
سلامت مردم 
را به خطر 
می اندازد

عی
ما

جت
ا

 بازی
 با جان مردم 
با داروهای 
مجازی

 چرا دارو در داروخانه نیست 
اما در فضای مجازی هست؟

گــروه اجتماعی: تغییر آدرس بازار ســیاه دارو 
و مکمــل از ناصرخســرو و کوچــه مروی به 
سکوهای اینترنتی و فضای مجازی؛ جنجالی 
کــه در گیــر و دار گرفتاری های تأمین دارو و 
شیرخشک، برای سازمان غذا و دارو دردسرساز 
شــده و این در شــرایطی است که دست این 
سازمان همچنان در برخورد با فروش غیرمجاز 
و قیمت هــای چند برابری داروها در بازارهای 

غیررسمی، بسته است.
مشخص است که سکوهای اینترنتی نیز مانند 
هر کســب و کار دیگری با نگاه »فروش« و 
کســب درآمــد، وارد مقولــه ای نظیر »دارو« 
شــده اند؛ موضوعی که با نگاه داروســازان به 
»ارائه« دارو به عنوان کالایی ســلامت محور 
در تناقض اســت و همین موضوع هم مسبب 
بروز چالش ها و نابسامانی هایی در بازار حساس 

و البته پیچیده دارو شده است.
در همین راستا دکتر محمد پیکانپور – مدیرکل 
امور دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و 
دارو بر لزوم رعایت شاخص ها و استانداردهای 
این سازمان در عرصه دارورسانی درب منزل، 
تاکیــد می کند و در عیــن حال با ابراز نگرانی 
از فــروش داروهای غیرمجاز و فاقد شناســه 
رهگیری از طریق برخی پلتفرم ها، به ایســنا 
می گوید: اغلب این داروها از برندهای متفرقه 
به دست مصرف کننده می رسند و بنابراین منبع 
اولیه چنین داروهایی قطعاً داروخانه نیســت و 
همیــن موضوع قاچاق یــا تقلبی بودن آنها را 
تأیید می کند. به این ترتیب مشــخص اســت 
که فروش دارو در چنین شــرایطی ســلامت 
مــردم را به خطر می انــدازد.وی در عین حال 
لزوم محرمانه بودن اطلاعات بیماران را مورد 
تاکید قــرار می دهد و می افزاید: چندی پیش 
اطلاعات یکی از تاکســی های اینترنتی هک 
شــد؛ آیا کســی در این رابطه پاســخگو بود؟ 
دیتای ســلامت بیماران در جایگاه حاکمیتی 
جزو اطلاعات محرمانه ما است. اگر این دیتا به 
بخشی خصوصی سپرده شود، چه کسی ضامن 
و پاسخگوی آن خواهد بود؟پیکانپور در پاسخ 
به سؤال ایسنا درباره موضع سازمان غذا و دارو 
در عرضــه اینترنتی دارو، می گوید: ما مخالف 
رشد تکنولوژی در حوزه سلامت نیستیم؛ کما 
اینکه برای اجرای محدود آن به دو ســازمان 
بیمه ســلامت و بیمــه دی )بیمه دی خریدار 
خدمت برای جانبازان است( مجوز داده ایم. اما 
اجرای سراسری و گسترده آن در کشور الزامات 
خاص تری نیاز دارد و بند مهم این الزامات آن 
است که باید داروخانه محور اصلی ارائه خدمت 
باشــد؛ همانطور که در قانون تعزیرات و قانون 
سال ۱۳۳۴ بر آن تاکید شده است؛ هیچ جایی 
را بــه غیر از داروخانه برای عرضه دارو نداریم 

و مســوول فنی داروخانه باید مســوولیت ها را 
بــر عهــده گیرد. نکته مهم دیگر نیز حاکمیت 
اطلاعات اســت تا بتوان نظارت کرد و حقی از 
حقوق مصرف کننده ضایع نشود.وی می افزاید: 
اگر تولیت ســلامت با وزارت بهداشت است، 
بنابراین در حوزه کیفیت محصولات سلامت 
محور باید حرف آخر را وزارت بهداشت بزند و 

در این زمینه نیز پاسخگو باشد.
تبلیغ دارو ممنوع ��

وی همچنیــن بر ضــرورت پرهیز از تقاضای 
القایی به واسطه تبلیغات بر محصول دارویی از 
سوی پلتفرم ها تاکید می کند و می افزاید: مکرراً 
در قوانین مختلف از جمله قانون مصوب سال 
۱۳۹۷ به جزییات بحث شــده که اگر تقاضای 
القایی در حوزه دارو شکل گیرد، آن اثر تبلیغی 
می تواند سلامت مردم را به مخاطره اندازد. این 
درحالیســت که این تبلیغات از سوی پلتفرم ها 
دارد صــورت می گیرد؛ از تبلیغ »ژلوفن یادت 
نــره« گرفته تا لحاظ فروش اقســاطی جهت 

ترغیب مصرف برخی محصولات.
مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل سازمان 
غــذا و دارو در این بــاره می افزاید: همچنین 
متاســفانه برخی از ســامانه هایی که در این 
حوزه فعال شــده اند از موضع پیشــنهاد دادن 
به پزشــک برای تجویز از یک برند و شــرکت 
خاص برآمده اند و در صورت عدم تجویز، حتی 
پزشــک را مواخذه می کنند؛ این درحالیســت 
که این اقدامات بعضاً ســلامت مردم را متوجه 
مخاطراتی می کند.وی همچنین الزامات حمل 
دارو به صورت صحیح را مورد اشاره قرار می دهد 
و به ایســنا می گوید: به عنــوان مثال داروی 
سایتوتوکسیک را نمی توان مانند یک پرس غذا 
در پشت موتورسیکلت حمل کرد؛ یا داروهای 
یخچالی و حســاس به نور و ... الزامات خاص 
خود را دارند و متاسفانه اکنون این اقدامات بدون 
لحاظ الزامات مربوطه از سوی برخی پلتفرم ها 
صــورت می گیرد و هیچ برخوردی هم با آن ها 
وجــود ندارد.وی بر ضــرورت برقراری ارتباط 
مستقیم بیمار و مسوول فنی داروخانه هم تاکید 
می کند و می گوید: داروخانه و مســوول فنی 
داروخانه در قبال خدمتی که ارائه می دهند باید 
پاســخگو باشند و این درحالیست که پلتفرم ها 

این مسیر را کور کرده اند.
اصلی که توســط پلفترم های فروش  ��

دارو نقض می شود
پیکانپــور می افزاید: هرچند طرفدار توســعه 
فناوری هســتیم، اما ســلامت مردم را مقدم 
بــر اقتصاد دیجیتال می دانیم و برای تضمین 
سلامت مردم، باید تک تک زنجیره تأمین دارو 
بابت عملکرد خود در طول زنجیره پاســخگو 
باشند اما متاسفانه این مطلب به وضوح دارد از 

سوی پلتفرم ها نقض می شود.
دســتِ کوتاه ســازمان غذا و دارو در  ��

برخورد با تخلفات
وی همچنین درباره نحوه برخورد سازمان غذا 
و دارو با این تخلفات می گوید: متاسفانه دست 
نظام سلامت و سازمان غذا و دارو برای برخورد 
با عوامل متخلف بســته است؛ حتی اختیارات 
ســازمان در برخورد بــا یک داروخانه متخلف 
هم به اســتناد ابلاغ دیــوان عدالت اداری، به 
یک تذکر شــفاهی محدود اســت و نه بیشتر؛ 
این موارد جزو مخاطراتی است که بر سلامت 

مردم تأثیر جدی می گذارد.
چــرا دارو در داروخانه نیســت اما در  ��

فضای مجازی هست؟
پیکانپور ادامــه می دهد: برخی می گویند چرا 
فــلان دارو در داروخانه نیســت اما در فضای 
مجازی و ناصرخســرو به فروش می رســد؛ 
مشــخص است که این موارد قاچاق یا داروی 
تقلبی است؛ دستگاه های مربوطه ابزار برخورد 
را در اختیار وزارت بهداشت قرار دهند، چنانچه 
وزارت بهداشــت با متخلف برخورد نکرد، آن 
وقت مواخذه کنند؛ این درحالیســت که اکنون 
مشــخصاً در موضوع فــروش اینترنتی دارو 
و تخلفاتــی که صورت گرفته، از ما پاســخی 
می خواهنــد کــه مجوزی بــه آن نداده ایم و 

اختیاری هم برای برخورد با آن نداریم.
وی می افزایــد: برخی می گویند نظارت های 
پسینی باید جایگزین نظارت های پیشینی شود؛ 
یعنــی اجازه دهید تخلفی در زنجیره تأمین رخ 
دهد بعد با آن برخورد کنید؛ این درحالیســت 
که این یعنی تقدم اقتصاد دیجیتال بر سلامت 
مــردم و به هیچ عنوان نمی توان با این ادبیات 

در حوزه سلامت رفتار کرد.
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و 
دارو ادامه می دهد: انتظار از مسوولان مربوطه 
چه در دولت و چه مجلس آن اســت که گره از 
کار مردم باز شــود. باز هم تاکید می کنیم که 
عملیاتی شــدن توزیع دارو از طریق سکوها و 
کسب و کارهای اینترنتی نیازمند الزاماتی است 

که باید رعایت شود.
انبوه شکایات و صداهایی که به جایی  ��

نمی رسد
وی به انبوه گزارشــات فروش آنلاین دارو که 
با نقص تضمین سلامت و اصالت کالا همراه 
بوده اشــاره می کند و می گوید: در این زمینه 
پلیس فتا مرتباً گزارشات مرتبط را با ما مکاتبه 
می کند؛ اما در این میان متاسفانه صدای بیمار به 
جایی نمی رسد؛ چراکه مبداء تأمین دارو در اغلب 
موارد مشــخص نیست. بنابراین در این زمینه 
بایــد مبنا صحبت هــای دکتر مخبر _ معاون 
اول رییس جمهور باشد؛ به این ترتیب که کار 

با تولیت وزارت بهداشــت و رعایت ســلامت 
مردم توسعه یابد.

در ادامه دکتر رســتمی - مدیرکل بازرسی 
سازمان غذا و دارو نیز با انتقاد از گران فروشی 
چند برابــری داروها در پلتفرم ها می افزاید: 
طبق ماده ۱۹ قانون تعزیرات حکومتی، دارو 
باید با قیمت رسمی به متقاضی ارائه شود و بر 
همین اساس در حوزه دارو حتی »تخفیف« را 
هم به رسمیت نمی شناسیم؛ این درحالیست 
که این پلتفرم ها صراحتاً اعلام کرده اند مثلًا 
۳۰ درصــد یا مبالغی ایــن چنینی اضافه بر 
قیمــت مصوب را به عنوان کارمزد دریافت 

می کنند.
مدیرکل بازرسی سازمان غذا و دارو با بیان اینکه 
عرضه داروهای تاریخ انقضا گذشته، داروهای 
قاچاق، داروهای سقط جنین و داروهای مخدر 
برخی از پرونده های قضایی پلتفرم هاســت؛ 
تاکید می کند که با وجود دســت بسته سازمان 
غذا و دارو در برخورد با این تخلفات، اما همچنان 
در تعامــل بــا پلیس و قــوه قضاییه مکاتبات 
کارشناســی و پیگیری ها جهت رســیدگی به 
شــکایات و البته ساماندهی آشفته بازار فروش 
آنلاین دارو از ســوی ســکوهای اینترنتی، در 

حال انجام است.
در هــر حال بندهای مختلــف قانونی، حوزه 
ســلامت و مشــخصاً دارو را از شمولیت دیگر 
کالاها مستثنی کرده اند؛ به عنوان مثال طبق 
ماده ۳۳ قانون تجارت الکترونیک، مبداء، مقصد 
و هویت و قیمت باید مشخص باشد؛ حال سؤال 
آن اســت آیا در ماجرای این روزهای فروش 
اینترنتی دارو از ســوی پلتفرم ها، مبداء تأمین 
دارو مشــخص است؟ موضوعی که مسوولان 
سازمان غذا و دارو نیز بر آن تاکید و البته گلایه 
دارند.از طرف دیگر طبق ماده ۶۰ قانون تجارت 
الکترونیک، ذخیــره، پردازش و توزیع داده ها 
باید در اختیار وزارت بهداشــت باشد؛ بنابراین 
حفاظت از اسناد و داده های بیماران طبق قانون، 
حاکمیتی اســت و دسترسی بخش خصوصی 
به آن، محل اشــکال اســت.یا طبق ماده ۱۵ 
قانون تعزیرات حکومتی، عرضه و فروش دارو 
باید با حضور مســوول فنی باشــد؛ آیا فروش 
دارو در ســکوهای اینترنتی در حضور مسوول 
فنی اســت؟همچنین طبــق ماده ۱۸ ضوابط 
اختصاصــی مبارزه با قاچاق اقلام دارو، خرید، 
فروش و عرضه کالاهای مشــمول از طریق 
فضــای مجازی منوط اســت به اخذ مجوز از 
ســازمان غذا و دارو و ســازمان توسعه تجارت 
الکترونیک. آیا سکوهای اینترنتی برای فروش 
دارو از سازمان غذا و دارو مجوز دارند؟ سوالاتی 
که لازم اســت پلتفرم های فروش آنلاین دارو 

به آنها پاسخ دهند.

گزارش

زهرا روز بروزی
روزنامه نگار

الهه جعفرزاده
روزنامه نگار

شنبه
9 دیماه 1402 

سال هفتم
شماره 343

گروه اجتماعی: ســردار محســن عقیلی در خصوص قاچاق کالا، طلا و ارز و 
انواع مواد مخدر گفت: از ابتدای سال تا کنون ۶ درصد کاهش سرقت های 
خرد در فرودگاه های کشور را داشته ایم و همچنین بیش از یک تن و ۸۰۰ 
کیلوگرم انواع موادمخدر از در فرودگاه های سراسر کشور کشف شده است.
رئیس پلیس فرودگاه های کشور با اشاره به مأموریت پلیس در حوزه عفاف و 
حجاب گفت: خوشبختانه بیشتر بانوانی که از طریق خطوط هوایی مسافرت 
می کنند حجاب شرعی خود را رعایت می کنند و تا به امروز مشکلی در این 
زمینه نداشتیم؛ البته اگر کسی حجابش کامل نباشد از ارائه خدمات به آنها 
تا زمانی که حجاب را رعایت نکنند معذور هستیم.وی در خصوص مأموریت 

پلیس فتا در مبارزه با قاچاق کلًا طلا و ارز و مواد مخدر گفت: از دیگر وظایف 
پلیس فرودگاه مبارزه با قاچاق است که اقداماتی سازنده ای انجام شده است.

رئیس پلیس فرودگاه های کشور گفت در خصوص ارزش کشفیات قاچاق 
کالا و ارز از ابتدای سال در فرودگاه های کشور گفت: بیش از ۴۶۶ میلیارد 
تومان ارزش کشفیات کالا ارز و طلای قاچاق از ابتدای سال تا کنون بوده 
است.وی به نزدیک بودن سفر حج عمره و حساسیت بالای کشور عربستان 
اشاره کرد و گفت: با توجه به حساسیت بالای کشور عربستان در خصوص 
برخی داروها، لیست داروهای ممنوعه اعلام شده است، که این لیست در 
اختیار مدیران کاروان ها قرار خواهد گرفت تا زائران دچار مشــکل نشــوند.

سردار عقیلی گفت: فرودگاه ها در زمان خروج مسافران و زائران کنترل های 
لازم را انجام خواهد داد و داروهایی که در کشور مقصد دچار مشکل است از 
خروج آن جلوگیری می کنند تا مسافران و زائران در کشور مقصد دچار مشکل 
نشوند.سردار عقیلی ادامه داد: در فرودگاه های کشور تفاوتی بین تجهیزات 
امنیتی گیت اول و دوم )گیت پلیس و ســپاه( وجود ندارد و اگر گیت دوم از 
حمل یک قطعه ای جلوگیری می شود به معنی ممنوع بودن حمل آن قطعه 
در پرواز است.وی در پایان گفت: یکی از باندهای بزرگی که اشیا عتیقه را 
قاچاق می کردند توانستیم شناسایی و منهدم کردیم و همچنین باندهایی را 

در زمینه قاچاق انسان توانستیم شناسایی و منهدم کنیم.

رئیس پلیس فرودگاه های کشور:  کسی حجابش کامل نباشد از ارائه خدمات معذور هستیم
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خط ریلی 
رشت - کاسپین 

در ادامه خط 
ریلی قزوین به 

رشت است 
و با اتصال به 

دریای خزر و از 
طریق غریب 
دریای خزر به 
دریای خلیج 

فارس متصل 
می شود و در 
مقابل امکان 

ترانزیت، حمل 
و نقل بار به 

صورت ترکیبی 
از کشور روسیه 

و همچنین 
کشورهای 

همجوار دریای 
خزر فراهم 

می کند

ورود مالیاتی به حوزه مسکن تأیید ما نیست و به شدت به آن معترض 
هستیم. چنین رویه ای در آینده اثرات منفی فراوانی بر بازار مسکن 
خواهد گذاشت و در این رابطه تردیدی وجود ندارد.ضمن اینکه قانون 
موجر و مستأجر را داریم که از شورای نگهبان برگشته و در تلاش 
هستیم در هر منطقه کنترل شود. در این خصوص باید نهایت دقت 
و نظارت صورت گیرد تا از دخل و تصرف های احتمالی پیشگیری 
شــود.در حوزه مســکن ملی، مجلس قانون جهش تولید مسکن را 
مصوب کرده که بر اساس آن اراضی ۹۹ ساله به اقشار کم درآمد و 
خانوارهای بی بضاعت واگذار می شود.در بودجه سال جدید این مورد 
قید شده است که سهم هر بانک برای اختصاص تسهیلات به چه 
مقدار خواهد بود. تمام کوشش مجلس بر این مسئله است که بحران 

بازار مسکن در کوتاه ترین زمان ممکن به اتمام برسد. البته در این راه، 
سایر نهادهای اجرایی باید به کمک دولت و وزارت راه و شهرسازی 
آمده تا دستیابی به هدف مورد نظر تسهیل شود.در هفته های گذشته 
خبری نیز دربارهٔ طلب کمک دولت از برخی کشــورهای صاحب 
تکنولوژی های پیشــرفته برای پیشبرد طرح نهضت ملی مسکن 
شنیده شد. در وهله نخست باید به توانمندی های داخلی تکیه شود؛ 
به این ترتیب که در این زمینه به مردم اعتماد شــود تا کارها پیش 
برود و در کوتاه مدت شاهد اتمام پروژه های نیمه تمام باشیم. بهره 
گیری از فناوری های روز دنیا در این حوزه اتفاق بدی نیســت؛ اما 
اختیار کار باید در دست مردم باشد؛ چون باور ما این است که مردم 
بهترین ناظر هســتند و به نحو احســن می توانند در فرآیند ساخت 

مســکن مثمرثمر باشند. این اتفاق خوشایند در شهرهای کوچک 
عملیاتی اســت و دولت نیز باید با این حقیقت روشــن کنار بیاید.به 
هرحــال میان تصویب و اجرایــی کردن یک طرح، فاصله زیادی 
وجود دارد. در گذشــته ۲۰۰ هزار میلیارد تبصره شــانزده را داشتیم؛ 
اما با این حال، بســیاری از متقاضیان وام ازدواج، وام فرزندآوری و 
دیگر تسهیلات در صف انتظار هستند و گلایه مندی های بسیاری 
در ایــن زمینــه وجود دارد.از دیدگاه من، این قبیل وعده ها تا زمانی 
که عملیاتی نشوند، اهمیت بالایی ندارند. خانواده های بسیاری در 
بحث ودیعه های مسکن با مشکلات پرشمار روبه رو هستند و باید 
به این عزیزان توجه ویژه شود. متاسفانه قانون موجر و مستأجر در 

رفت و آمد بین مجلس و شورای نگهبان است.

بانک ها 
چالش جدی 
بازار مسکن

 یک کارشناس اقتصادی 
 در گفتگو با »تدبیر تازه «
 مطرح کرد

یک کارشــناس اقتصادی گفت:ما امیدواریم که 
دولت و مجلس با توجه به همســویی خوبی که 
در ایــن دوره صورت گرفته جســارت این را پیدا 
کنند که بازار مســکن را برای همیشه ساماندهی 
کننــد و جلوی خرابکاری اقتصادی بانک ها را در 
بخش مسکن بگیرند.مجید گودرزی در گفت وگو با 
روزنامه ی تدبیر تازه درباره موضوع وام های بانکی 
و نقش آن در بازار مســکن ایران گفت: متأسفانه 
بازار مســکن ایران در نهایت آشفتگی قرار گرفته 
و تمــام ذی نفعــان این بــازار و حتی خود دولت و 
همچنین صنعت ســاختمان دچار چالش و بحران 
شــده اند تا چه برســد به کسانی که مصرف کننده 
هستند و به قول معروف  نیاز به یک سرپناه دارند.
وی افزود: متأسفانه در این شرایط، آشفتگی عظیم 
بانک ها بسیار قابل توجه و پررنگ است و می توان 
گفت بخش بزرگی از مشــکل بازار مسکن ایران 
برمی گــردد به اقدامات بانک هــا از جمله دپوی 
گسترده مسکن و بنگاه داری که با پول های مردم 
صــورت می گیرد و همچنین پرداخت وام هایی با 
بهره های غیر متعارف که شــاید به جرأت بتوان 
گفت وام هایی که در نظام بانکی ما به تسهیلات 
مســکن اختصاص پیدا می کنــد در دنیا بی نظیر 
اســت در حالی که  به جهت محاســبات اشتباه و 
اســتعماری، واقعا تأثیر بسیار بدی در بازار مسکن 

کشور گذاشته است.
این کارشناس اقتصادی در همین راستا ادامه داد: 
ما در هیچ جای دنیا نداریم که یک وام بانکی برای 
مسکن در نظر گرفته شده باشد و برای حدودا ۲۵ 
درصــد آن وام را به عنــوان اوراق قبل از پرداخت 
وام دریافت کنند و عملًا از مبلغ وام کم شود و بعد 
بیایند ۲۳ درصد بهره به صورت اسمی آن چیزی 
که در حقیقت دریافت می شود باز هم بیشتر از ۲۳ 
درصد است، و این وام ها در دنیا نظیر ندارند از نظر 
بدی حساب کتاب، و حساب کتاب های بسیار یک 

طرفه و که واقعا استعماری است.
گودرزی اضافه کرد:از طرف دیگر هم ما می بینیم 
که وام های دیگری که تصویب می شــود عموماً 
بــرای پرداخــت نکردن، برای ایجــاد جو روانی 
منفی و افزایش تورم هســتند. مثلا در خصوص 
ودیعه مســتاجران شاهد بودیم که بانک ها مبلغ 
وام  را افزایش دادند، ولی درعمل بخش بزرگی از 
متقاضیان نتوانستند از این وام ها را دریافت کنند و 
بهرمند بشوند و نتیجه میگیریم که بانک ها عموماً 
نقش پر رنگی در آشفتگی بازار مسکن دارند و فشار 
بی امانی را به جامعه با جمعیت بیش از ۳۰ میلیون 

نفری وارد می کنند.
وی با بیان اینکه ما در حال حاضر متأســفانه در 
بحث قانون گذاری با چالش مواجه هستیم، گفت: 
بانک ها در ســایه نبود قانون و با توجه به تلاش 
بانک هــا برای جلوگیری از تصویب قوانین مفید، 
مــا می بینیــم که بی قانون ترین بخش اقتصاد ما 
متاســفانه بخش مســکن ما هست و از این خلع 
قانونی بانک ها بیشترین بهره را میبرند، متاسفانه 

مشکلات زیادی را برای جامعه بوجود آوردند.
این کارشناس بازار مالی و اقتصادی اظهار کرد:از 
طرف دیگر هم ما شاهد هستیم که بانک ها حدود 
۴۰ درصد ســرمایه های کشــور را با ارزش افزوده 
صفر در بخش مسکن سرمایه ای سرمایه گذاری 
کردند و تقریبا هیچ کشوری اجازه نخواهد داد که 
ســرمایه هایش به این صورت در مسکن با ارزش 
افزوده صفر دپو و رســوب شــود و غیر قابل بهره 
برداری باشند.گودرزی با تأکید بر این که متأسفانه 
بازار مســکن رها شــده اســت، گفت: بر اساس 
آمارهای رســمی که اخیرا اعلام شــده ۸۰ درصد 
می توانند از این بازار سود و بهره ببرند بدون یک 
ریال ارزش افزوده بیشتر و معمولا به دولت هم در 
طرحهای حمایتی مثل طرح نهضت ملی مسکن، 
کمک نمی کنند؛ چون اختلاف بســیار زیادی بین 

سود ۸۰ درصدی سوداگری در بازار مسکن و سود 
۲۳ درصدی وام های مسکن وجود دارد و عملًا این 
قابل پیشبینی بود که بانک ها با دولت برای نهضت 

ملی مسکن همکاری نخواهند کرد.
وی خاطر نشان کرد: از طرف دیگر هم یک سری 
وام های دو میلیاردی تصویب می شود با سود ۳۵ 
میلیونی که همان طور که پیش تر ذکر کردم، این 
تســهیلات برای نپرداختن و برای ایجاد آشوب و 
بحران در بازار مســکن اســت که مردم و دولت و 
مجلس باید قاطعانه جلوی این اقدامات خرابکارانه 

در بازار مسکن و در اقتصاد ایران را بگیرند.
این کارشــناس بازار مالی و اقتصادی خاطر نشان 
کــرد:در حال حاضر  دولت بانک ها را تهدید کرده 
کــه آنهــا را با ابزار مالیاتی تنبیه خواهد کرد. اما ما 
معتقدیم که دولت ابزار های مفید تری برای کنترل 
سودا گری و خرابکاری بانک ها در بازار مسکن دارد 
از جمله با قیمت گذاری منطقه ای و کنترل قیمت 
گذاری مسکن می تواند بازار مسکن را کنترل کند.
گودرزی همچنین تأکید کر: در حال حاضر جذابیت 
در بخش پرداخت وام برای بانک ها، بســیار ناچیز 

است و عموماً بانک ها این کار را نخواهند کرد.
وی بیان کرد: دولت باید قاعدتا به ســمت قیمت 
گــذاری حرکت کند تا بتوانــد با ابزارهای مالی و 

مالیاتی بازار مسکن را کنترل کند. 
این کارشناس بازار مالی و اقتصادی گفت:در حال 
حاضر  هم هر برنامه مالی و مالیاتی در نظر گرفته 
شــود خیلی راحت و سریع به قسمت ملک اضافه 
می شود و باعث بحران بیشتر می شود؛ در صورتی 
که در کشورهای دیگر یک درصد افزایش مالیات 
اثر خودش را بر کاهش قیمت ها و یا کنترل دولت 
بر بخش مســکن نشــان می دهد. اما در کشور ما 
می بینیم که مالیات ها بهانه ی خوبی برای افزایش 
قیمت ها هســتند.گودرزی گفت:ما امیدواریم که 
دولت و مجلس محترم با توجه به همسویی خوبی 

کــه در این دوره از مجلس و دولت صورت گرفته 
باید جســارت این را پیدا کنند که بازار مســکن را 
برای همیشه ساماندهی کنند و جلوی خرابکاری 
اقتصادی بانک ها را در بخش مسکن بگیرند.وی 
ابراز کرد:ما معتقدیم که دولت اگر قانون بهای تمام 
شــده را برای مسکن مصوب کند قطعا مشکلات 
فعلــی وجود نخواهد داشــت، و دولت و بانک ها 
رغبت بســیار بالایی برای پرداخت وام به بخش 
تولید مســکن و بخش های دیگر مسکن خواهند 
داشت؛ ولی در حال حاضر چنین جذابیتی نیست و 
ســود های سمّی و کاذب در سوداگری مسکن به 
قدری بالاســت که صرفه اقتصادی از بسیاری از 
فعالیت های اقتصادی را هم از بین برده و می شود 
گفت که در نهایت فشــار بر مردم قرار گرفته که 
امیدواریم این فشار با درایت دولت و مجلس رفع 
شود چون واقعا باعث بروز نارضایتی گسترده شده 
است.این کارشناس بازار مالی و اقتصادی با تأکید 
بــر این که ظرفیت ها در این بخش فوق العاده بالا 
اســت، گفت:منتها دولت قادر نیست بدون خط و 
مشی گذاری درست مافیاهای مسکن و مافیاهای 
بانک ها را در بخش مسکن کنترل کند. گودرزی با 
ابراز امیدواری از این که به سمتی حرکت کنیم که 
مثل ممالک پیشرفته  دنیا، وام های ۳۰ ساله با نرخ 
های ده درصد در دسترس مردم قرار بگیرد، گفت: 
دوره ی انتظار برای خانه دار شدن بجای صد سال و 
بالاتر که الان  وجود داره به ده تا پانزده سال برسد.
این کارشناس بازار مالی و اقتصادی در همین راستا 
تأکید کرد: کشور ظرفیت این را دارد به شرط اینکه 
مجلس جسارت لازم را برای قانونگذاری درست 
داشــته باشــد. در حال حاضر قوانینی که مجلس 
تصویب کرده به دلیل کارشناسی ضعیف و چکش 
کاری های بی مورد عملا غیر قابل اجرا هستند، و 
دولت نتوانســت به اندازه ی حتی هزینه تصویب 
قوانین از مالیات های موضوعه در آمد داشته باشد.

یادداشت

توسعه پایدار به عنوان یکی از اصلی ترین اهداف سامانه های حکمرانی، 
ابزارهــا، الزامــات و همچنین اهداف متعددی دارد. به طور قطع یکی از 
ابزارهای نیل به توسعه پایدار در کشورهای در حال توسعه مانند ایران 
راه اندازی پروژه های عمرانی و سازندگی است. پروژه های عمرانی در 
کنار خدمت رسانی به جامعه، رونق اقتصادی، ایجاد اشتغال مولد، افزایش 
امنیت و رفاه را فراهم می کنند. پروژه های راه ســازی به ویژه مگاپروژه 
»ایران راه« می تواند یکی از شاخص های مهم این ابزار توسعه ای قلمداد 
شود که با تدبیر دولت و به ویژه وزارت راه و شهرسازی در دستور کار قرار 
گرفته است.امروزه حمل و نقل یکی از اجزای مهم اقتصاد ملی محسوب 
می شود و به دلیل داشتن نقش زیربنایی تأثیر فراوانی بـــر فرآیند رشد 

اقتصادی کشــور دارد. این بخش دربرگیرنده فعالیت هایی اســت که به 
شکلی گسترده در همه زمینه های تولید، توزیع و مصرف کالا و خدمات 
جریان داشته و در مجموعه فعالیت های اقتصادی نقش غیرقابل انکـاری 
عهـده دارد. بدون وجود شبکه حمل و نقل، تاسیسات و تجهیزات جانبی 
و ناوگـان مطلـوب تـصور رشـد و توسـعه عمـومی کـشور غیرممکن 
به نظر می رسد.در رشد و توسعه اقتصاد و تجارت جهانی در مقطع زمانی 
فعلـی و رونـد گـسترش آن نمی توان نقش سیستم های حمل و نقل 
در بهینه سازی هزینه ها، زمان سفر، سرعت جابه جایی، ایمنی و سطح 
خدمات ارائه شــده را انکار کرد. حمل و نقل به معنای جامع آن شــامل 
مدیریت، زیربنا و روبنا )ناوگان( از نیازهای اساسی جوامع امروزی است 
به طوری که در هر کشور برای اعتلای توان اقتصادی، فرهنگی، امنیتـی 
و سیاسـی، داشـتن شـبکه حمـل و نقلـی گـسترده و قابـل اطمینان از 
نیازهای اولیه محسوب می شود. حتی برخی بر این باور هستند که حمل 

و نقل از ابزارهای ابتدایی توســعه اســت.در گذشته به دلیل اینکه حمل 
و نقــل یــک نیاز ثانویه برای تحقق نیازهای اولیه ای همچون تجارت، 
مـــسافرت، اشتغال و غیره به حساب می آمد، به نحو شایسته ای بدان 
پرداخته نمی شد. اما رشد و توسـعه اقتـصاد جهـانی، تـلاش کشورها 
برای استفاده بهینه از توانمندی ها و فرصت های در اختیار و فشرده شدن 
رقابت در عرصه های جهـانی موجـب شد تا حمل و نقل به واسطه نقش 
مستقیمی که در کاهش هزینه های تمام شده تولید و دسترسی به بازار 
و در نهایـــت افزایش توان رقابت در عرصه تجارت بین الملل به ویژه 
برای کشورهایی که حجم تجارت خارجی )صادرات و واردات( آن ها بالا 
است، از جایگاه رفیعی در مدیریت، برنامه ریزی و سرمایه گذاری و حتی 
تحقیقات برخـوردار شود. تأثیر چنین ویژگی سبب شده تا نگرش های 
گذشته نسبت به حمل و نقل تغییر یابد و به حمل ونقل به عنـوان یـک 

بخـش اقتصادی - خدماتی مهم نگریسته شود.

"ایران راه" مسیری جدید در توسعه راه سازی

 ورود مالیاتی 
به حوزه مسکن 
درست نیست

بهروز محبی نجم آبادی
عضو کمیسیون برنامه 

و بودجه و محاسبات

یادداشت

اعظم السادات هراتی 
روزنامه نگار

شنبه
9 دیماه 1402 

سال هفتم
شماره 343

بانک ها الان بیشترین تملک را به صورت سازماندهی شده در تهران دارند. 
حدود ۳۴۰۰ قرارداد مســکن در مناطق ۲۲ گانه در شــهر تهران به ثبت 
رسیده است.روند آماری رو به رشد بوده و حدود ۱۷ درصد افزایش را در 
تعداد شاهد هستیم. اما باید بدانیم در شهر تهران حداقل باید ماهانه حدود 
۱۰ هزار قرارداد خرید و فروش مسکن داشته باشیم تا بگوییم این بخش 
در یک تعادل نسبی که مرز بین رونق و رکود است، قرار بگیرد.به عبارت 
دیگر تعادل بازار مسکن با معامله ۱۰ هزار فقره برقرار می شود،  بنابراین 
در آذرماه حدود ۶۰۰۰ فقره معامله از تعدادی که یک بازار صحیح دارد، 
فاصله داریم.این مسئله یک هشدار را می دهد و همان بحث همیشگی 
است که قیمت مسکن با قدرت خرید مردم تطابقی ندارد.در این صورت با 
انباشت تقاضا در بازار مسکن مواجه خواهیم شد. همیشه در بحث مسکن 
تقاضا وجود دارد. اتفاقی که می افتد این است که با این آمار به مستاجران 
کشــور افزوده می شــود و خروجی به سمت مالکیتی نداریم. امکان دارد 
کــه خیلــی از افرادی که مالک بودنــد در خرید و فروش هایی که انجام 
می دهند جا بمانند و به آمار جمعیتی مستاجران اضافه شوند.همیشه تمایل 
بــه خریــد ملک در مردم وجود دارد،  اما وقتی میانگین وزنی هر مترمربع 
مسکن افزایش می یابد تعدادی از کسانیکه به خرید تمایل دارند متاسفانه 
نمی توانند به هدف خودشــان برسند.بیشترین انرژی را بخش مسکن از 
دولت گرفته اســت؛ انصافاً هم باید قبول کنیم که بیشــترین توان دولت 
در این است که به وعده های این حوزه عمل کند. اما موضوع این است 
که شاید یک مقداری شیطنت هایی در حال انجام است تا دولت از وعده 
داده شده جا بماند!بیشترین پیگیری و انرژی برای بخش مسکن را وزیر 
راه وشهرسازی صرف می کند.  نباید از این موضوع غافل شویم که سال 
۱۴۰۰ بانک ها یک آمار عجیب متراژی بســیار زیادی را از ســبد فروش 
خارج کردند. سبد فروشی که می توانست در جامعه اقتصاد مسکن را به 
ثبات برساند. بانک ها الان بیشترین تملک را به صورت سازماندهی شده 
در تهــران دارند.امیدواریــم مردم بتوانند نیازهای مصرفی خود را از بازار 
مسکن تأمین کنند، چراکه بازار مسکن در ثبات نسبی قرار گرفته است.

مشکلات  ناتمام مسکن دهک های 
پائین روستانشین

یکی از نکاتی که در رابطه با مسکن روستایی وجود دارد و از مسائلی 
است که سال هاست در رابطه با آن تذکر داده می شود و به دنبال این 
هســتیم که سیاست گذار این مسئله را اصلاح کند، مسئله هدفمندی 

یارانه سودی است که در وام مسکن روستایی اعطا می شود.
دولت منابعی را برای تســهیلات مســکن روستایی در نظر می گیرد و 
این تسهیلات را تبدیل به تسهیلات قرض الحسنه می کند که در واقع 
این مســئله ســطح تقاضای بالایی را برای دریافت تسهیلات مسکن 
روســتایی ایجاد می کند. همچنین در طرف دیگر هیچ گونه مدیریت 
تقاضایی از ســوی بنیاد مســکن یا حاکمیت در این خصوص انجام 
نمی شود تا این تسهیلات مسکن روستایی اگر یارانه سودی به همراه 
دارد، به دهک های درآمدی که جامعه هدف دریافت این تســهیلات 

هستند، تخصیص یابد.
مســلماً در این صورت انحراف منابع تشــدید می شــود و مانند عمده 
یارانه هایی که دولت می پردازد، ضریب انحرافش به سمت دهک های 
بالاتر درآمدی بیشــتر خواهد شــد. اعطای یارانه تســهیلات مسکن 
روستایی به صورت کنونی باعث ایجاد بی عدالتی می شود؛ به طوری 
که متقاضیان یک روســتای متمول در ناحیه شــمال کشور و روستایی 
در مناطق محروم کشور، به یک میزان از این یارانه بهره مند می شوند.
این یارانه سودی که اعطا می شود ممکن است آثار تورمی داشته باشد؛ 
چرا که موجب بدهی دولت به بانک ها می شود که این مسئله در ادامه 
منجر به اضافه برداشت های دولت از منابعی نظیر بانک مرکزی می شود. 
اگر دولت، مدیریت تقاضا را به درســتی انجام دهد و برنامه ریزی به 
این صورت باشــد که این یارانه سود تسهیلات به دهک های پایین تر 
در مناطق هدف اعطا شود، می تواند اثرگذاری مد نظر را افزایش دهد.
در ارتباط با لزوم ارائه امکانات و تسهیلات به روستاییان، فقط موضوع 
مهاجرت آن ها به شــهرها و مشــکلاتی که به لحاظ حاشیه نشینی و 
بیکاری در شهرها به وجود می آید، مطرح نیست. اگر روستائیان در تمام 
مناطق ایران از امکانات دولت و تســهیلات بانک ها بهره مند باشــند، 
امشــکل تأمین مســکن آن ها ادامه دار نخواهد شــد. از طرفی آمدن 
روستاییان به شهرها باعث می شود که تولید در کشور دچار مشکل شود.

داوود بیگی نژاد
نایب رئیس اتحادیه 

مشاوران املاک

فرهاد بیضایی
کارشناس حوزه مسکن

سیدحامد مولانا
مهندس عمران و مدیریت 

محیط زیست

یادداشت

ثبات نسبی در بازار  مسکن
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دولت ســیزدهم نه تنها ۲۵ هزار میلیارد تومان بدهی ســال 
گذشــته خود به صندوق توسعه ملی را تسویه نکرده است، 
بلکه انتظار می رود دولت تا پایان ســال ۱۷۰ هزار میلیارد 

تومان دیگر از منابع صندوق برداشت کند.
بســیاری از کارشناســان اقتصادی بارها تاکید کرده اند که 
کســری بودجه مزمن دولت، ریشه بخش عمده مشکلات 
اقتصادی کشور محسوب می شود. یکی از این مشکلات نیز 
نقش کسری بودجه در سرنوشت تلخ صندوق توسعه ملی 
توسعه است. زیرا این صندوق که با هدف حفظ منافع ناشی 
از منابع ملی مثل نفت و گاز برای نسل های آینده تأسیس 
شده بود، کاملًا از مسیر اصلی خود منحرف و به قلکی برای 

تأمین کسری بودجه تبدیل شده است.
حالا طبق گزارش تســنیم به نقل از معاون اقتصادی بانک 
مرکزی، دولت ابراهیم رئیســی برای دومین سال متوالی، 
سهم صندوق توسعه ملی از صادرت نفت را کاهش داده و 
در واقع این مبلغ را از صندوق اســتقراض کرده اســت. البته 
گــزارش جدید مرکز پژوهش های مجلس نیز مهر تاییدی 

بر این ادعا می زند.
دولت چقدر به صندوق توسعه بدهکار است؟ ��

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارش اخیر 
خود توضیح داده است که دولت سیزدهم نه تنها حدود ۲۵ 
هزار میلیارد تومان بدهی خود به صندوق توسعه ملی مربوط 
به ســال ۱۴۰۱ را تســویه نکرده است، بلکه انتظار می رود با 
صدور مجوز برداشــت ۲۰ درصد از منابع صندوق توســعه 
در ســال ۱۴۰۲ حدود ۱۷۰ هزار میلیارد تومان به این مبلغ 
افزوده شــود.به این ترتیب، پیش بینی می شــود که بدهی 
دولت به صندوق توســعه ملی در پایان ســال جاری به ۱۹۵ 

هزار میلیارد تومان برسد.
اســتقراض دولت از صندوق توســعه قانونی  ��

است؟
آنگونه که در قانون برنامه ششم توسعه تصویب شده است، 
۴۰ درصد از منابع حاصل از درآمدهای نفتی هر سال متعلق 
به صندوق توســعه ملی خواهد بود. این در حالی اســت که 
طبق اظهارات محسن زنگنه عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس، دولت ها به طور معمول با اخذ مجوز از رهبری، تنها 
نصف این میزان را به صندوق توسعه می دهند و نیمی دیگر 

را برای هزینه های خود مصرف می کنند.
بــا وجــود اینکه این مبلغ به عنــوان نوعی قرض به دولت 
پرداخت می شــود، اما به طور معمول بازپرداختی از ســوی 

دولت رخ نمی دهد.
اعتراض رئیس صندوق توسعه ملی به عملکرد  ��

دولت
شیوه برخورد دولت با منابع صندوق توسعه ملی به نحوی بوده 
که اعتراض رئیس صندوق را نیز پی داشته است. به گونه ای 
که او در اردیبهشــت امســال، با ارائه آماری تاسف برانگیز، 
اعلام کرد: »صندوق توسعه ملی یک صندوق ۱۵۰ میلیارد 
دلاری است که حدود ۱۰۰ میلیارد دلار آن توسط دولت های 
مختلف برداشت شده و حدود ۴۰ میلیارد دلار نیز تسهیلات 
پرداخت کرده است. بنابراین تنها ۱۰ میلیارد دلار از منابع در 

این صندوق باقی مانده است.«
وی همچنین به فقدان شــفافیت دولت در شیوه هزینه کرد 
منابــع این صندوق نیز اشــاره کــرد و گفت: »رویکرد کلی 
نسبت به برداشت از صندوق ثروت ملی و هزینه کرد دولت 
از آن، باید نزد مردم مشخص باشد؛ به نظر من هیچ دلیلی 
بر محرمانه بودن منابع صندوق وجود ندارد، مردم ذی نفعان 
اصلی صندوق هستند و با اطلاع رسانی از سوی ما می توانند 
بهتر بدانند صندوق توسعه ملی در چه موقعیتی قرار دارد و 
چگونه اداره می شود.«این در حالی است که به نظر می رسد با 
تداوم استقراض دولت از منابع صندوق توسعه ملی، وضعیت 
ایــن صنــدوق بیش از پیش رو به وخامت بگذارد و صندوق 

توسعه از هدف اصلی خود دورتر شود.

گزارشی از روند بدهی دولت به صندوق توسعه ملی
سایه  سنگین کسری بودجه بر سر 

صندوق توسعه

بازار بورس، 
دلار، طلا و 
سکه از گذشته 
تا به امروز 
محلی برای 
سرمایه گذاری 
افراد بوده 
است. هر فرد 
در زمان سرمایه 
گذاری به دنبال 
بازاری هستند 
که بیشترین 
بازدهی را 
داشته باشد

لی
ما

زار
با

حاکم بودن 
 قیمت های 
غیر واقعی بر 
اقتصاد کشور

در گفتگو با یک کارشناس 
اقتصادی سرمایه گذاری در بازار 
سرمایه بررسی شد

بازار بورس، دلار، طلا و سکه از گذشته تا به امروز 
محلی برای سرمایه گذاری افراد بوده است. هر 
فرد در زمان ســرمایه گذاری به دنبال بازاری 
هســتند که بیشــترین بازدهی را داشته باشد. 
به عبارتی پول مازادی که قرار اســت برایشان 
ســودآور باشد. بنابراین اغلب با توجه به تجربه 
دیگــران بازارهای مختلف و یا ابزارهای مالی 
متنوعــی را برای این منظور انتخاب می کنند. 
ابزارهای مالی و پولی بســیار گسترده است و با 
توجه به شناخت شما از آن، می تواند کاربردهای 
مختلفی را داشته باشد. بنابراین هر چقدر سطح 
دانش شــما از ابزار مالی انتخابی بیشــتر باشد، 
دســتاورد شــما از آن ســرمایه گذاری بیشتر 
 Fund of( خواهد شد.ابزار صندوق در صندوق
Funds - FOF( نوعی ســرمایه گذاری است 
که به جای ســرمایه گذاری مستقیم در سهام، 
اوراق قرضه، یا دارایی های دیگر، در مجموعه ای 
از صندوق هــای ســرمایه گــذاری مختلف 
 FOF ســرمایه گذاری می کنــد. در واقع، یک

مجموعــه ای از صندوق ها را در بر می گیرد؛ به 
این ترتیب، مدیران این صندوق ها، سرمایه های 
متقاضیــان را در مجموعــه ای از صندوق های 
دیگر ســرمایه گذاری می کننــد، که می تواند 
شــامل صندوق های سرمایه گذاری مشترک، 
صندوق های سهامی خصوصی، صندوق های 
 FOF .ســرمایه گذاری مستغلات و غیره باشد
ها با هدف ارائه تنوع بخشــی بیشــتر و کاهش 
ریســک برای ســرمایه گذاران است، اما مانند 
هر نوع سرمایه گذاری دیگری می تواند شامل 
هزینه های مدیریت و سایر هزینه ها باشد که باید 
به دقت بررســی شود.اصغر سمیعی کارشناس 
اقتصادی گفت: ســرمایه گــذاری در fof این 
امکان را می دهد که ســرمایه گذاری در سبدی 
 fof از دارایی صندوق های مختلف باشد که آن
بر آن مبنا کار می کند. ریسک پذیری این سرمایه 
گذاری با توجه به سبد دارایی گسترده تر، پایین تر 
اســت، منتها هر سرمایه گذاری ریسک خود را 
دارد و البته توقع این اســت که نوســانات این 

صندوق ها در کل کمتر باشــد چه افزایشــی و 
چه کاهشی.

وی افزود: این صندوق ها می توانند نظیر ســایر 
etf ها توسط سرمایه گذاران بصورت مستقیم 
مــورد معامله قرار بگیرنــد، البته اگر صندوقی 
توســط سبدگردان تعریف شــود و در سامانه 
بورس نماد فعال نداشــته باشد مستثنی است. 
این صندوق ها می توانند ســبد دارایی از سپرده 
بانکی، طلا، سهام صنایع مختلف و.. داشته باشند 

و بسته به سیاست صندوق متفاوت است.
توصیه به ســرمایه گذاران جدید  ��

fof در
این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: افراد 
غیر حرفه ای مدام تلاش نکنند که بر اســاس 
هیجانات سرمایه خود را از بازاری به بازار دیگر 
انتقال دهند. یک استراتژی بر اساس توانمندی 
خود داشته باشند. دارایی اصلی خود نظیر خانه 
را در معرض خطر سرمایه گذاری نگذارند و اگر 
در بازاری ســرمایه گذاری کردند، صبور باشند 

ضمن اینکه از ابتدا سبدی از سرمایه گذاری های 
مختلف داشته باشند که در صورت زیان در یک 
مورد، در موارد دیگر بتوانند حفظ سرمایه و سود 

آوری داشته باشند.
ســمیعی اظهار داشــت: نکته ای که باید به آن 
توجه داشت این است که بورس ما یک اقتصاد 
آزاد و رقابتی نیست. برخی از صندوق هایی که 
در بورس فعالیت دارند، به مشــتریان خود سود 
تضمین شده می دهند که شرعی بودن آن هم 
محل تردید اســت. ضمــن اینکه خود این کار 
نوعی خلق پول محســوب می شــود و به تورم 

دامن می زند.
وی در پایان گفت: کاش بورس و اقتصاد ما آزاد 
و رقابتی بود. با توجه به ظرفیت های فراوانی که 
در کشــور وجود دارد، بیش  از بیش دلالی های 
رانت خوارانه را شــاهد هســتیم، پتانسیلمان را 
صــرف تولید کنیم اما ایــن اتفاق تا زمانی که 
قیمت های غیر واقعی در اقتصاد کشــور حاکم 

است، عملی نخواهد شد.

گفتگو

 در حالــی کــه تورم ریالی در ایــران همچنان نرخ های 
بالاتر از چهل درصد را داراست، از ابتدای سال جاری تا 
کنون قیمت دلار ثابت مانده و حتی عقب نشــینی بسیار 
اندکی را نیز تجربه کرده اســت. به تبع ثابت ماندن نرخ 
ارز، بهای ســکه و طلا نیز در همین وضعیت قرار دارند. 
برخــی معتقدنــد بی تأثیر بودن افزایــش تورم ریالی در 
ایران نشانه ای از آن است که قیمت ارز در حال مهار در 

بانک مرکزی است.
این شرایط خطر افزایش نرخ ارز در صورت کوچکترین 

تحول در اقتصاد کشور را ایجاد می کند.
سیدکمال سیدعلی معتقد است وقتی قیمت ارز در هشت 
ماه با میزان رشــد تورم ریالی تطابق ندارد، می توان به 
این نتیجه رســید که دستگاه های سیاستگذار، خصوصاً 
ســازمان برنامه و بودجه وظیفه خود را به درســتی انجام 
نــداده و در نتیجــه در شــرایط ثبات قیمت ارز، ریخت و 
پاش هــای نامربوط در بودجه و بحران کســری عامل 

رشد تورم است.
او این موضوع را از منظر دیگری نیز مورد توجه قرار داد 
و گفت: نمی شود ارتباط تورم ریالی با قیمت ارز را نادیده 
گرفت. دیر یا زود نرخ تورم تاثیرش را بر بهای ارز آشکار 
خواهد کرد و در نتیجه باید منتظر افزایش نرخ ارز باشیم.

چرا دلار قابل مهار است؟ ��
وی در پاســخ به این ســئوال که چه عواملی سبب مهار 
قیمت ارز در بازار شده است؟ گفت: دولت تقاضا در بازار 
ارز را به شــدت مدیریت کرده اســت. جمع آوری صف 

صرافی هــا نیــز اتفاق مهم دیگری بــود که رخ داد. ان 
صف هــا به نوعی بــه انتظارات تورمی دامن می زدند اما 
سیاست های بین المللی ما و اینکه تا امروز به نوعی پیش 
رفتیم که در این جنگ اســراییل علیه فلســطین درگیر 

نشدیم نیز در مهار بازار ارز مؤثر بوده است.
او گفت: این نکته نیز حائز اهمیت اســت که نفت گران 
شده و میزان فروش نفت ایران نیز در حال افزایش است. 
از سوی دیگر صادرات ما به عراق و افغانستان با بازگشت 
چــه از طریق نقدی و چه غیرنقدی همراه اســت و این 
عوامل در کاهش فشار ارزی مؤثر هستند اما مساله این 

است که آیا این وضعیت قابل دوم است؟
او در توضیح این مطلب ادامه داد: کسی جواب این پرسش 
را به درســتی نمی داند چرا که تداوم این روند به عوامل 
بســیار متعددی مرتبط است که از حیطه تصمیم گیری 

داخلی خارج است.

رکود را نادیده نگیرید ��
سیدعلی به رکود تورمی حاکم بر اقتصاد ایران اشاره کرد 
و گفت: دلار در دو سال پیش از صد در صد افزایش قیمت 
را تجربه کرده است. به عبارت دیگر ما حتی دلار شصت 
هزار تومانی را درک کردیم و سپس دوباره با کاهش نرخ 
تا کف کانال پنجاه هزار تومان روبرو شــدیم. من فکر 
می کنم یکی از دلایل این کاهش، به ناتوانی اقتصاد در 
تحمل دلار شصت هزار تومانی بازمی گشت. به عبارت 
دیگــر قدرت خرید در حدی پایین اســت که مردم قادر 

نیستند زندگی شان را با این نرخ دلار هماهنگ کنند.
او گفت: در اقتصاد باید بازارها در تعادلی ویژه با هم باشند. 
وقتی سبد مصرفی مردم هر روز در حال افزایش قیمت 
است اما بازار دارایی ها همچون ارز و طلا و سکه با رشد 
قیمت روبرو نمی شوند، دو سیگنال مخابره می شود اول 
اینکه افزایش هزینه ها به مردم توان ســرمایه گذاری و 
پس انداز نمی دهد و از ســوی دیگر می توان این فرضیه 
را داشت که دولت تنها در حال مهار بازارهایی است که 
برایش اهمیت دارد اما سایر بازارها به دلیل بی انضباطی 

بودجه و ... دستخوش افزایش قیمت می شوند.
ســیدعلی اضافه کرد: تردید نکنید به زودی تورم ریالی 
تأثیر خودش را با یک فاصله زمانی نشان می دهد پس هر 
چه دولت در کاهش تورم ریالی ناموفق تر باشد، احتمال 
رشد بالاتر قیمت ارز بالاتر است. به این ترتیب باید دولت 
هر چه سریعتر با بازگرداندن انضباط به بودجه مشکلات 
را برطرف کند تا در آینده رشد بالای نرخ ارز منتفی شود.

 ناتوانی اقتصاد در تحمل دلار شصت هزار تومانی
درگفتگو با معاون اسبق ارزی  چشم انداز نرخ ارز بررسی شد

گزارش

سارا سمیع شمس
روزنامه نگار

سهیل بانی
روزنامه نگار

شنبه
9 دیماه 1402 

سال هفتم
شماره 343

 برای ثبات بخشی از بازار ارز باید به عوامل ایجاد تقاضا در بازار 
غیر رســمی، به طور ویژه توجه شــود تا با کوچکترین انتظارات 
ناشــی از شــرایط سیاسی، جهش نکند و بر نرخ بازار رسمی اثر 
کمتــری بگذارد. تأمین مالی قاچاق و فعالیت های غیرقانونی، 
خروج سرمایه و فرار مالیاتی از جمله دلایل ایجاد تقاضا در بازار 
غیر رسمی ارز است که ریشه در بزرگ بودن اقتصاد زیرزمینی 
ایران دارد و تنها با جلوگیری از تبدیل ارز به وسیله مبادله و ردیابی 
دقیق مبادلات داخلی، امکان کنترل و کاهش این تقاضا فراهم 
می شــود.در بازار ارز با دو بازار متفاوت از نظر عرضه و تقاضا و 
از نظــر تقاضــای بالقــوه و عرضه بالقوه و با تاثیرات متفاوت بر 
اقتصاد کشور مواجه هستیم. به همین دلیل، برای کنترل نرخ 
ارز در کشور باید دو استراتژی متفاوت برای این دو بازار متفاوت 

داشــته باشــیم. اولین قدمی که باید برداریم، شناخت تقاضا و 
عرضه در دو بازار متفاوت اســت. یکی از این بازارها، بازار ارز 
نیمایی اســت. تقاضای این بازار، تقاضای مشتق برای واردات 
کالا و خدمات یا ارز مســافری اســت. عرضه این بازار، ناشی از 
فعالیت صادرکنندگان، چه دولتی، چه بخش عمومی و چه بخش 
خصوصی است. قیمت در این بازار، متناسب با عرضه و تقاضا 
تعیین می شود.اگر مازاد عرضه ارز داشته باشیم، یعنی تراز تجاری 
مثبت باشد، قیمت ارز باید کاهشی یا ثابت باشد. در مقابل، اگر 
کســری عرضه ارز داشــته باشیم، باید با افزایش نرخ ارز مواجه 
شویم. دولت برای کنترل این وضعیت، با استفاده از سیاست های 
تعرفه ای، سعی می کند تقاضا را به میزان عرضه مدیریت کند و 
از کاهش ارزش پول ملی و افزایش نرخ ارز جلوگیری کند. اما 

این ماهیت تئوریک بازار ارز است و در عمل، عوامل دیگری نیز 
بر نرخ ارز تأثیر می گذارند.متاسفانه در ایران در کنار بازار رسمی 
ارز، بازار دیگری تحت عنوان بازار غیررسمی ارز وجود دارد که 
نرخ آن یکی از مهمترین عوامل مؤثر بر بازار رســمی اســت. در 
چهل سال گذشته، همواره نرخ بازار غیررسمی ارز بوده که بازار 
رســمی را به دنبال خود کشــیده است. دولتمردان نیز با عنوان 
اینکه نرخ ارز بالا رفته و رانت ایجاد می شود، عملًا با پیروی از 
رشد قیمت درون بازار، ارزش پول ملی را قربانی کرده اند. ماهیت 
این بازار از دید تقاضا و عرضه مشــخص اســت. از دید تقاضا، 
این بازار متشکل از افرادی است که به دلایل مختلف، نیاز به 
ارز دارند. از دید عرضه، این بازار متشکل از افرادی است که ارز 

دارند و می خواهند آن را بفروشند.

کلید بازار ارز دست 
دولت است

محمدرضا یزدی زاده
کارشناس اقتصادی

یادداشت
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قرار شد تا پایان 
دولت یکی 
از مهمترین 
دغدغه های 
این حوزه که 
بومی سازی 

صنعت 
از طریق 

شرکت های 
دانش بنیان 
است محقق 
شود. امروز 

یکی از نقاط 
عطف صنعت 

پتروشیمی 
است زیرا 
از زمانی 

که از سال 
133۷ کلنگ 
پتروشیمی بر 
زمین خورد تا 
کنون زحمات 

فراوانی برای آن 
کشیده شده 

است

افت تولید گاز و در پی آن کاهش تولید میعانات و تأثیر آن بر 
کاهش تولید بنزین موضوع مهمی است. این مسائل مستقل 
هم نیستند و همه زنجیروار به هم متصل هستند، زنجیر آخر 
کاهش تولید گاز کم شــدن تولید بنزین اســت که خدمات 
شــهری و حمل و نقل آســیب می بیند و در نهایت نیز روی 
جی دی پــی تأثیر منفی دارد به عبارت دیگر انرژی یک ابزار 
لازم برای توســعه اقتصادی کشور است و واقعیت این است 
که ما به دلیل اینکه به اندازه کافی سرمایه گذاری نکردیم و 
نتوانســتیم به فناوری روز دسترسی داشته باشیم، به چالش 
امروز برخورده ایم.مسئله ما در حوزه انرژی فقط پول نیست، 
بلکه به دلیل شــرایط صحنه بین الملل کســی حاضر نیست 

فناوری روز را در اختیار ما قرار دهد. در نتیجه ما نتوانستیم و 
نمی توانیم تولید را در بخش گاز در حد ثابت نگه داریم؛ یعنی 
شیب منفی است و در بخش تقاضا در بخش خانگی ۱۰ تا ۱۵ 
رشد داشتیم بنابراین آنچه مسلم است رشد تقاضا شیب مثبت 
و رشــد تولید شــیب منفی داشته است. این بدان معناست که 
ناترازی داریم و دیر یا زود وارد دوران ناترازی فزاینده در بخش 
گاز می شویم.علاوه بر عدم توان در پاسخگویی به نیاز داخل به 
لحاظ صادرات هم به مشکل برمی خوریم، سهم صادرات مان 
از کل تولید گاز کم و حدود کمتر از ۵ درصد اســت و وقتی 
در فصل سرما برای نیاز داخل گاز کم داریم، امکان صادرات 
نیز نداریم نتیجه اینکه کشورهای که با ما قرارداد گاز داشتند 

وقتی می بینند ما تأمین کننده قابل اتکا و اطمینان نیســتیم 
قراردادها را تمدید نمی کنند. ما اکنون با پاکســتان، ترکیه و 
عراق این مشکلات را داریم بنابراین دیر یا زود بازار صادرات 
گاز را به دلیل ناترازی در تأمین دائمی گاز با طرف خارجی از 
دست خواهیم داد که این رویه بلافاصله در درآمد ارزی کشور 
نقش داشته و سیکل منفی خواهیم داشت.همچنین وقتی در 
زمستان به کمبود گاز می خوریم گاز بخش صنایع و نیروگاه 
را قطع می کنیم تا نیاز تقاضای بخش خانگی را که کمترین 
تأثیر را در اقتصاد ملی و البته بیشترین تأثیر سیاسی را دارد، 
پاسخ دهیم، بنابراین دولت برای تأمین نیاز این بخش به هر 

نحو ممکن یک تصمیم سیاسی می گیرد.

رونق توسعه 
پتروشیمی 
در برنامه 
هشتم

 گزارشی از سند چشم اندازه
 50 ساله صنعت پتروشیمی

مرتضی شــاه میرزایی مدیر عامل شرکت 
صنایــع پتروشــیمی در اولیــن همایش 
سرمایه گذاری صنعت پتروشیمی و تأمین 
مالی گفت: نشســت ما متفاوت از ســایر 
نشســت ها است زیرا فرصتی برای آسیب 
شناســی در گروه های کاری و کارشناسی 

را فراهم کرده است.
وی ادامه داد: پتروشیمی صنعتی است که 
بالغ از ۹۵ درصد صنعت جهان به آن وابسته 
است و امروزه به دلیل کمبود منابع طبیعی 
به اجبار باید به ســمت مصنوع جات این 
صنعت رویم و از طرفی نیز باید به صورت 

صحیح از آن استفاده کنیم
وی ادامــه داد: باید یــاد بگیریم از منابع 
خدادادی و دانش استفاده کنیم تا از ذخایر 

و مواد معدنی به درستی استفاده کنیم.
وی اضافه کرد: بعد از انقلاب اســلامی یاد 
گرفتــم کــه باید از ایــن ذخایر باید حفظ و 

حراست کرد.
شــاه میرزایی خاطر نشــان کرد: قرار شد تا 
پایــان دولت یکی از مهمترین دغدغه های 
این حوزه که بومی ســازی صنعت از طریق 
شرکت های دانش بنیان است محقق شود. 
امروز یکی از نقاط عطف صنعت پتروشیمی 
است زیرا از زمانی که از سال ۱۳۳۷ کلنگ 
پتروشــیمی بر زمین خورد تا کنون زحمات 

فراوانی برای آن کشیده شده است.
وی ادامه داد: تأمین سرمایه گذاری یک کار 
حرفه ای است که باید با دقت انجام شود به 
همیــن دلیل من به عنوان یکی از اعضای 
کوچک صنعت از متخصصین خواهشمندم 
که فعالیت هــای حرفه ای انجام دهند تا از 

این تنگنا عبور کنیم.
شــاه میرزایی با اشــاره به اینکه بیش از ۹۷ 
درصد صنعت جهان به صورت مســتقیم یا 
غیرمســتقیم به صنعت پتروشیمی وابسته 
اســت و به دلیل کمبود منابع طبیعی لاجرم 
بشــریت به سمت تولید مصنوعات می رود 
و نقش صنعت پتروشــیمی در زندگی مردم 

جهان، روز به روز در حال افزایش است.
وی افزود: ذخایــر درجای هیدروکربوری 
کشور معادل ۱۱۰۰ میلیارد بشکه مایع است 
و در حالی که ۱۵۶ میلیارد بشکه ذخایر قابل 
برداشت نفت و ۳۲ تریلیون مترمکعب ذخایر 

قابل برداشــت گازی ایران هست، ظرفیت 
عظیمی اســت که برای جمهوری اسلامی 

ایران وجود دارد.
وی ادامــه داد: نزدیک به ۶۷ درصد تعویق 
پروژه ها به دلیل عدم النفع گسترده ای دارد 
ناشــی از اختلال ســرمایه گذاری و مسائل 
مالی اســت و اگــر در این بخش کار کرده 
بودیم، می توانســتیم امــروز از ظرفیت ها 

بیشتر استفاده کنیم.
شــاه میرزایی اضافه کرد: در شــرایطی که 
کشــورهای متخاصم با تحریم های بانکی 
و استفاده از ابزارهای مختلف به دنبال ایجاد 
فشــار در بخش اقتصادی کشــور هستند، 
فعالان بانکی و متخصصان بازار سرمایه و 
ســرمایه گذاران مختلف که در همایش هم 
حضور دارند باید در مباحث تأمین مالی که 
گلوگاه و تنگنای صنعت پتروشــیمی است، 
ورود کنند، چرا که این حوزه که بخصوص 
با تکمیل زنجیره ارزش، ســودآوری قابل 
توجهــی برای ســرمایه گذاران و کشــور 

به همراه خواهد داشت.
وی ادامــه داد: برنامه هفتم توســعه که در 
این روزها در حال تصویب نهایی است، در 
بخش پتروشیمی در تابستان ۱۴۰۱ نهایی 
شده بود و در حال نهایی سازی روند توسعه 

پتروشیمی در برنامه هشتم هستیم.
معاون وزیر نفت صنعت پتروشــیمی را یک 
صنعــت برنامه محور دانســت و گفت: در 
حال تدوین ســند ۲۰ ســاله توسعه صنعت 
پتروشــیمی هســتیم و این ســند محور 
چشــم انداز ۵۰ ســاله صنعت پتروشیمی 

خواهد بود.
وی افزود: بســته ســرمایه گذاری خوبی 
بــرای صنعت پتروشــیمی در قالب برنامه 
هفتم توسعه تدوین شده و به ظرفیت ۱۴۰ 
میلیــون تنی در پایان برنامه هفتم یا میانه 

برنامه هشتم خواهیم رسید.
معاون وزیر نفت با بیان اینکه شایسته کشور 
ایران به عنوان دارنده مقام اول از نظر وجود 
ذخایر هیدروکربوری است که زنجیره های 
ارزش را تکمیــل کنیم، گفــت: با تکمیل 
زنجیره هــای ارزش و تولیــد محصولات 
نهایی به جای خام فروشــی که مورد تاکید 
رهبــر فرزانه انقلاب بوده، صدها و هزاران 

برابر بیشتر درآمد و منافع برای کشور حاصل 
خواهد شد.

شــاه میرزایــی بــه اقدامات جهــادی و 
برنامه محور دولت ســیزدهم بدلی تکمیل 
طرح های بر زمین مانده و نیمه تمام اشــاره 
کرد و گفت: طرحی داریم که از ســال ۸۳ 
در حد مجوز باقی مانده و با داشــتن مجوز 
اصولی، اجرایی نشده بود و تازه امسال برای 
اجرایی شــدن این طرح اقدام کردیم، مثل 
پتروشــیمی این سینای همدان، همچنین 
پتروشیمی گلستان که ۱۸ سال پیش کلنگ 
زنی شــده بود و قریب به ۱۱ ســال متوقف 

مانده بود را فعال کردیم.
وی ادامــه داد: از تمــام نخبگان ایرانی در 
داخل و خارج از کشــور دعوت می کنیم که 
برای تدوین چشــم انداز ۵۰ ســاله صنعت 
پتروشیمی، به ما کمک کنند و اگر نخبگان 
ایرانی در کشورهای تراز اول جهان، دانش 
فنی توســعه داده شده در اختیار دارند، این 
دانــش فنی را به دســت صنعتگران ایرانی 

برسانند.
معــاون وزیر نفت بــا انتقاد از رقابت منفی 
متانول ســازان در بــازار چیــن گفت: خود 
چینی ها در سفری که ما به این کشور داشتیم 
انتقــاد می کردند که چرا متانول ایران آنقدر 
ارزان به بازار چین می رســد و ما را متضرر 

کرده است.
وی افزود: ما همه در یک کشــتی هســتیم 
و بایــد منافــع ملی را در نظــر بگیریم و از 
رقابت منفــی و مخرب در بازارهای هدف 

جلوگیری کنیم.
شــاه میرزایی تصریح کرد: متانولی که تنی 
۲۲۰ تا ۲۳۰ دلار عرضه می شــود و اغلب 
در بنادر کشــورهای دیگر معطل می ماند را 
در صورت تکمیل زنجیره ارزش می توانیم 
بــا محصولاتی تبدیل کنیم که ۵ تا ۷ هزار 

دلار در تن ارزش داشته باشند.
معــاون وزیــر نفت صنعت پتروشــیمی را 
شاگرد اول توسعه در کشور دانست و گفت: 
باید به ســمتی برویم که تمام محصولات 
شناســنامه دار پتروشــیمی در داخل کشور 

تولید شود.
وی افزود: سرمایه گذاری با هدف میلیاردها 
دلار سرمایه گذاری در صنعت پتروشیمی با 

ما جلساتی برگزار گرد و تنها شرط آن این بود 
که بالای ۹۰ درصد کالاها و تجهیزات از آن 
کشور تأمین شود که ما اعلام کردیم امروز 
بالغ بر ۸۵ درصد تجهیزات پتروشــیمی از 
داخل ایران قابل تأمین است و در ۳ یا ۴ سال 
آینده این خودکفایی به ۱۰۰ درصد می رسد.
معاون وزیر نفت با اشــاره به توسعه صنعت 
پتروشــیمی در غرب و جنوب غرب کشور 
گفــت: باید برای ایجاد صنایع شــیمیایی 
ســازگار با شرایط اقلیمی در مناطق شرقی 

کشور هم بررسی و برنامه ریزی کنیم.
وی افــزود: جــا دارد از هلدینگهایــی که 
از ظرفیت هــای فعلــی خود بــرای تولید 
محصولات جدید و توســعه زنجیره ارزش 
استفاده کرده اند و همچنین از هلدینگ هایی 
کــه بــه توســعه بخش بالادســتی برای 
دسترســی پایدار به خوراک ورود کرده اند 

تقدیر و تشکر کنم.
معــاون وزیر نفت خاطرنشــان کرد: اتفاق 
بزرگــی کــه رخ داده و انقلابــی در صنایع 
کشــور ایجاد کرد، بحــث فروش اعتباری 
است که از ایران پلاست ۱۴۰۱ کلید خورد 
و در ۶ ماهــه اول امســال بالــغ بر ۴۰ هزار 
میلیــارد تومان عرضه اعتباری محصولات 
پتروشــیمی در بورس کالا انجام شــد که 
فعــالان این حــوزه ۳۵ هزار میلیارد تومان 
آن را اســتفاده کردنــد و در آبان ماه نیز ۷, 
۲۰۰ میلیارد تومان فروش اعتباری صورت 
گرفــت که قریب به ۵, ۲۰۰ میلیارد تومان 
مورد اســتفاده قرار گرفت، یعنی خریداران 
محصــولات پتروشــیمی در بورس کالا 
ســیراب شدند و این اقدام مهم، بسیاری از 
صنایــع راکد را دوباره فعال کرد و در زمینه 
تأمیــن نقدینگی و ســرمایه در گردش که 
مشــکل همیشگی این واحدها بوده، بسیار 
اقدامی راهگشــا بود.وی افزود: امســال به 
مدد تسهیل شرایط، ۱.۳ میلیون تن تقاضای 
داخلی برای محصولات پتروشیمی افزایش 
می یابــد چرا که توان خرید واحدهای پایین 
دستی ارتقا پیدا کرده است.معاون وزیر نفت 
خاطر نشــان کرد: این ابتکار برای ۱۵ هزار 
واحد صنعتی در کشــور که خوراکشــان از 
محصولات پتروشیمی تأمین می شود، یک 

اقدام مؤثر و ابتکار عمل موفق بود.
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ایران یکی از کشــورهای تولیدکننده نفت و صنایع وابســته به نفت و گاز 
است که اکنون در بحث بومی سازی و ساخت برخی تجهیزات مورد نیاز 
صنعت نفت و صدور خدمات فنی و مهندسی و تکنولوژی مطرح شده است.
بعد از انقلاب و تحریم بومی ســازی، احداث و تعمیرات پالایشــگاهی به 
شــدت افزایش یافت و ایران توانســت به تکنولوژی ساخت پالایشگاه 
و تعمیر و نگهداری دســت یابد، باتوجه به اینکه معدود کشــورهایی در 
جهان هستند که می توانند در این موضوع حرف برای گفتن داشته باشند 
ایران باتوجه به توان تکنولوژیکی در صدد برآمد از این تکنولوژی برای 
صادرات غیرنفتی و ارزآوری اســتفاده کند، مثلًا ما در ونزوئلا و ســوریه 

برای پالایشگاه سازی، تعمیر و نگهداری ورود کرده ایم.
شراکت استراتژیک با سوریه و حضور در عرصه های مختلف اقتصادی، 
کشاورزی و صنعتی این کشور و همچنین باتوجه به اینکه سوریه میزانی 
هم نفت دارد و به تکنولوژی پالایشگاهی برای تولید مشتقات نفتی نیاز 
دارد، به همین دلیل ایران به عنوان دارنده این تکنولوژی سعی کرده در 

پالایشگاه های سوریه نقش آفرینی کند.
قبلًا پالایشــگاه های ســوریه بدســت شــرکت های بزرگ فرانسوی، 
امریکایی، انگلیس و حتی روسی تجهیز و راه اندازی می شد، اکنون ایران 
با حضور در بازار سوریه می تواند بخشی از این بازار را برای خود نگه داشته 
و حضور داشته باشد و این امر نه تنها از نظر صادرات غیرنفتی بلکه به لحاظ 
اقتصادی و سیاسی نیز موقعیت ایران را در سوریه تثبیت می کند، بنابراین 

حضور ایران در پالایشگاه سازی سوریه امیدبخش و مورد توافق است.
علاوه بر سوریه در ونزوئلا هم همین برنامه را داریم، زیرا ایران به تکنولوژی 
تجهیز و تعمیرات پالایشگاهی دست پیدا کرده و بنا دارد در کشورهای 
دوست و شریک راهبردی پروژه های مورد توافق را اجرایی کند.ساخت 
پالایشگاه و یا تعمیرات آن در دیگر کشورها به این لحاظ که ما می توانیم 
علاوه بر صدور خدمات فنی و مهندسی نفتمان را نیز به این کشورها روانه 
کنیم حائز اهمیت اســت. همچنین ایران می تواند پس از پالایش نفت 

صادراتی به سوریه فرآورده های آن را از طریق بنادر سوریه صادر کند.

  افزایش قیمت بنزین مساوی
 با افزایش تورم

افزایش پلکانی قیمت بنزین باید در برنامه سوم توسعه اجرا می شد اما مجلس 
هفتم آن را ملغی کرد، در صورتی که اگر آن برنامه اجرا می شد به نقاط خوبی 
در مورد مصرف بنزین می رسیدیم. اما اکنون حتی اگر اجرا شود تاثیری در 
روند مصرف نخواهد داشت.افزایش قیمت بنزین تنها تاثیری که دارد تورم را 
بالا می برد و دولت درآمد حاصل از آن را در هزینه جاری به مصرف می رساند 
و سرمایه گذاری نخواهد کرد. در نتیجه هیچ اتفاقی نمی افتد، ضمن اینکه 
تورم را بالا می برد.بنده در شــرایط کنونی با افزایش قیمت پلکانی موافق 
نیستم ولی اگر برنامه سوم در ۲۰ سال گذشته اجرا می شد اکنون به نتایج 
خوبی دست پیدا کرده بودیم، در شرایط حاضر اجرای این برنامه تأثیر منفی 
دارد.آنچه اکنون باید انجام داد اینکه روی بحث بهینه سازی و خودروهای 
کم مصرف کار کنند و سوخت را متنوع کنند چون در حال حاضر ما ظرفیت 
اســتفاده از ســوخت ســی ان جی و ال پی جی را داریم و یا اینکه نفت گاز در 
خودروهای سواری مصرف شود، افزایش قیمت بنزین الزاماً کاهش مصرف 
را بدنبال نخواهد داشت.هم اکنون اگر سی ان جی رایگان هم شود بازهم مردم 
بنزین مصرف می کنند، بنابراین راهکار اینکه باید ناوگان ریلی تقویت شود، 
مسافر و بار به جای جاده؛ از مسیر ریل تردد کنند، باید سوخت متنوع شود، 
خودروهای برقی را وارد چرخه حمل و نقل کنند، موتور خودروها را به سمت 
کم مصرف تنظیم و تولید کنند. به عبارت دیگر سیاست غیرقیمتی از قیمتی 
مؤثر و کاراتر است ضمن اینک در جامعه هم ایجاد اشتغال می کند و این تأثیر 
غیرتورمی دارد، وقتی پول در جامعه زیاد شود فقط تورم بالا می رود و هیچ 
تاثیری در کاهش مصرف ندارد، نتیجه اینکه سیاست غیرقیمتی در حمل 
و نقل باید دنبال شود زیرا تأثیر بیشتری دارد.اگر ۲۰ سال پیش به صورت 
پلکانی قیمت ها را افزایش می دادند، منطقی بود؛ اقتصاد خود را تنظیم می کرد 
اما با وضع امروز اقتصاد، رکود و تورم افزایش قیمت فرآورده و حامل های 
انرژی تاثیری در کاهش مصرف ندارد و تنها تورم را بالا می برد زیرا یکباره 
چند صد همت پول وارد جامعه می شود که تورم را بالا می برد و مصرف را 
هم هیچ تغییری نمی دهد.قیمت واقعی بنزین در کشور ما بسیار بالا است 
امــا نمی تــوان این کار را انجام داد، زیرا امکان آن وجود ندارد چراکه قیمت 
واقعی بنزین در شرایط اقتصادی واقعی است یک شبه نمی توان این شرایط 
را تغییر داد و منطق هم ندارد که فعلًا قیمت را اصلاح کنیم چراکه نتیجه 
آن کاهش مصرف نخواهد بود، باید سیاســت غیرقیمتی را به طور مســتمر 

دنبال کنیم تا تأثیر داشته باشد.

میرقاسم مؤمنی
کارشناس انرژی

عباس کاظمی 
مدیر عامل پیشین شرکت 

ملی پالایش

یادداشت

 چشم انداز روشن  پالایشگاه سازی
 ایران
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چند ســال قبل بود که سونامی دهه شصتی ها خاطر خطیر 
برخی مســئولان را مکدر ســاخت و در صدد چاره اندیشی 
برای این معضل گل درشت برآمدند. هر چند ما دهه شصتی 
نیســتیم که عزیزان همه مشــکلات مملکت را گردن ما 
بیندازند ولی خدا وکیلی اوضاع ما دهه پنجاهی ها هم چندان 
روبراه نیست. چرا که با سی سال سابقه معلمی و برخورداری 
از طرح مشعشع رتبه بندی هنوز حقوقمان به خط فقر نرسیده 
و هر وقت هم نزدیک می شود سکه و دلار رم می کنند و با 
یک جفتک تمام معادلات و حســاب کتاب های اقتصادی 
ما را به هم می ریزند! اوضاع دارایی ها و اموال منقول و غیر 
منقول ما هم کشمشی است تا جایی که رئیس پلیس استان 
فارس پراید اطلســی رنگ مدل ۸۶ با دو ماه بیمه شــخص 
ثالث ما را »ارابه مرگ« صدا می کند و ســایر دوســتان هم 
منزل مسکونی پر از مهرمان را )که صدقه سری مردی است 
که می خواست همه کارها را یک تنه انجام دهد،( »قوطی 

کبریت« می نامند و باقی داستان!
با این احوال بنده شخصاً اعتقاد دارم که نباید همیشه به نیمه 
خالی آفتابه نگاه کرد چرا با همین شــرایط موجود دوستان 
امید به زندگی در کشور را تا مرز ۷۵ سالگی هل داده اند و در 
تلاش هستند باز هم این رکورد را جابجا کنند. به هر حال 
در مملکتــی کــه با یک دم و باز دم یا یک وعده غذایی غیر 
ارگانیک، چند قاشق سرب و گوگرد و آرسنیک و به عبارت 
فصیح تر نیمی از عناصر جدول تناوبی خدا بیامرز مندلیف، 
وارد امعاء و احشــاء بدنمان می شــود؛ در کنار آمار تصادف و 
طلاق که از روند ساعتی میل به دقیقه پیدا کرده اند و سایر 
آمارها و رکوردهای دست نیافتنی نظیر عصبانی ترین مردم 
دنیا، سرانه بالای مصرف نمک و نوشابه و فست فود و کم 
تحرکــی، ریز گردها، طوفــان نمک، آبگرفتگی معابر و ... 
رسیدن به متوسط ۷۵ سال عمر با برکت، جای دست مریزاد 
و خدا قوت دارد! دم همه شما گرم ... اما اصل خبر به روایت 
جراید که فکر نکیند که سر صبحی با کسی شوخی داریم!

گزارش توسعه انسانی سازمان ملل نشان می دهد، شاخص 
»امید به زندگی« در مردم ایران طی ۴ دهه اخیر رشد خیره 
کننده داشــته و ایران ۸۲ کشــور را پشت سر گذاشت. رشد 
»امید به زندگی« هم در ایران طی ۴۰ ســال اخیر از ۱۸۰ 
کشور دنیا بیشتر شد. میزان امید به زندگی ایرانی هادر چهل 
ســال گذشــته ۵۴ سال بوده که این رقم در آخرین گزارش 
به بیش از ۷۵ ســال رســیده اســت که رشد حدود ۲۲ سال 
را نشــان می دهد.حقیقتاً دســت مَمَلی... خیر از جوانی تان 
ببینید... در واقع این آمار نشــان می دهد که رعایت حقوق 
شــهروندی که یکی از شاخص های توسعه در کشورهای 
پیشرفته است در کشور ما به اعلی درجه مورد اهتمام و توجه 
است که ماحصل آن افزایش خیره کننده و نجومی امید به 

زندگی در ایران است!
هر چند نوع نگاه مردم و توجه به فرموده سهراب که »چشم ها 
باید شست جور دیگر باید دید«، هم در این داستان بی تأثیر 
نبوده است. در گذشته بیشتر نیمه خالی آفتابه توجه مردم را 
به خود جلب می کرد. شاهد مثال »من از بی نوایی نیم روی 
زرد... رخ بینوایان رخ زرد کرد!« خوب مرد حسابی چرا باید از 
صبح تا غروب رخ بینوایان را آچارکشی کنی تا زردی رخ آنها 
را به خودت جذب صورتت بشه؟! در عوض ما اینجا به جای 
نالیدن از حقوق بخور و نمیر خودمان، به حقوق نجومی و بالای 
پنجاه میلیون برخی دوســتان که اتفاقاً شــرعی و قانونی هم 
دریافت می کنند، نگاه می کنیم و از کائنات برای نامنبردگان 
طلب عشق و برای خودمان افزایش حقوقی متناسب متناسب 
بــا میزان تورم جامعه طلــب می کنیم! یعنی همین قدر که 
حقوقمان با تورم تاتی تاتی کند و زیاد عقب نیفتد کفایت است 
و ذوق مرگ می شــویم. ملاحظه فرمودید؟! یک نفر دیگر 
حقــوق نجومــی می گیرد ما امید به زندگی مان تا حوالی ۸۰ 
سال یورتمه می رود، فکر کنم اگر به ما مثل کارکنان بانک ها 
از این وام های قرض الحســنه با کارمزد یک درصد بدهند، 
شــیرین دویست سال عمر کنیم! )دوستان ظاهراً بانکداری 
بدون ربا را از خودشــان شــروع کردند تا اگر جواب داد، برای 
ســایرین هم کلید بزنند!( علی ای حال از آن جا که توســعه 
حقوق شهروندی با افزایش امید به زندگی رابطه مستقیمی 
دارد، دوستان عنایت داشته باشند زیاد هم پر گاز و به تاخت 
جلو نروند که مردم خوش به حالشان شود و چند صباح دیگر 
ســونامی دهه شــصتی ها جای خود را به سونامی سالمندان 

بالای صد سال بدهد! از ما گفتن بود.

 افزایش نجومی امید به زندگی در ایران

وحید حاج سعیدی
طنز نویس

اینفوگرافیک تلخند

8 هـفـتـهنــامـه

آگهــی انحلال شــرکت بــا مســئولیت محدود 
دانه هــای ســبز طارم تکســیر به شناســه ملی 
14012249788 و بــه شــماره ثبــت 613074 
عمومــی  مجمــع  صورتجلســه  اســتناد   بــه 
فوق العاده مورخ 1402/10/04 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد شرکت منحل شد و ایرج رجبی قادری به شماره ملی 
2658994842 به نشانی استان تهران، شهرستان 
تهــران، بخش مرکزی، شــهر تهران، بهداشــت 
)شــهرک ولی عصر شمالی(، کوچه شهیدامیرحمزه 
قارلقی، خیابان شــهید عمران ولی محمدی.، پلاک 
18، طبقه 5، واحد 6 کدپســتی 1373614143 به 

سمت مدیر تصفیه انتخاب شد.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1634706(

 آگهی تغییرات شــرکت با مسئولیت محدود بازرگانی 
حریرکالای شــهر به شناسه ملی 10101620275 
و به شــماره ثبت 118446 به اســتناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مــورخ 1402/09/11 تصمیمات ذیل 
اتخاذ شــد شعبه شــرکت به آدرس استان تهران، 
شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، بازار، 
کوچــه بازارعباس آباد، کوچــه کبابی ها، پلاک 53، 
ســاختمان امیرکبیر، حیــاط اول، طبقه همکف، واحد 
345 به کدپســتی: 1163644131 تأسیس و آقای 
علی همتی به شــماره ملی 2802358995 به سمت 

مدیرعامل شعبه انتخاب گردید.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1634151(

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود دیزل شرق به 
شناسه ملی 10103858816 و به شماره ثبت 92871 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
1402/07/27 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد به موجب 
گواهی بانکی به شماره 357 مورخ 1402/09/25 بانک 
سپه شعبه جلالیه آقای طاهر کریمی شاد به شماره ملی 
0039899551 بــا پرداخت 9،000،000،000 ریال 
سهم الشــرکه خود را به میزان 12،460،000،000 
ریال افزایش داد. آقای یاشا کریمی شاد به شماره ملی 
0067294995 بــا پرداخت 9،000،000،000 ریال 
سهم الشــرکه خود را به میزان 12،340،000،000 
ریال افزایش داد. آقای آیدین کریمی شــاد به شماره 
ملــی 0079239781 با پرداخت 1،000،000،000 
ریال سهم الشرکه خود را به میزان 1،850،000،000 
ریال افزایش داد. آقای اکتای کریمی شاد به شماره ملی 

0010947078 بــا پرداخت 1،000،000،000 ریال 
سهم الشرکه خود را به میزان 1،850،000،000 ریال 
افزایش داد. سرمایه شرکت از 8.500.000.000 ریال 
به مبلغ 28.500.000.000 ریال افزایش یافت و ماده 
مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. لیست سهم الشرکه 
شــرکا پس از افزایش ســرمایه: طاهر کریمی شاد به 
شماره ملی 0039899551 دارای 12،460،000،000 
ریال ســهم الشرکه یاشــا کریمی شاد به شماره ملی 
0067294995 دارای 12،340،000،000 ریــال 
ســهم الشــرکه آیدین کریمی شــاد به شماره ملی 
0079239781 دارای 1،850،000،000 ریال سهم 
الشرکه اکتای کریمی شاد به شماره ملی 0010947078 

دارای 1،850،000،000 ریال سهم الشرکه 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1634150(

 آگهی تغییرات شــرکت تعاونی کشاورزی زنبورداران 
رودبار قصران به شناســه ملی 10104088760 و به 
شــماره ثبت 362671 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومــی عادی بطور فوق العاده مورخ 1401/11/09 و 
مجوز وزارت جهاد کشاورزی به شماره 1402/342/304 
مورخ 1402/7/09 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد آقای 
میثم عظیم بیک به شــماره ملــی 0016770481 به 
ســمت بازرس اصلی وآقای میلاد زارعی به شــماره 
ملی 0078719518 به ســمت بازرس علی البدل تا 
پایان ســال مالی انتخاب گردیدند آقایان جعفر نادی 
0039975800 وعلی اکبر میرزایی 0453146147 
و مجتبی گلچینی -0451573501 و رضا شــعبانی 
لالانی 0453239005 و ســید مصطفی میر هاشمی 
04532346941 بــه عنوان اعضــای اصلی هیات 
مدیره و سیدعلی میرمحمدحسینی 0069576394 
وعلی صالحی 0450843114 به عنوان اعضای علی 
البدل هیأت مدیره شرکت تعاونی برای مدت سه سال 
انتخاب شدند ترازنامه. و حساب سود و زیان سال مالی 

1400/12/29 به تصویب رسید.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1634149(

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود مصالح سبز 
آپادانا به شناســه ملی 10103733436 و به شماره 
ثبت 337584 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ 1402/09/29 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد آقای بهرام ترکمن به شماره ملی 0451925351 
با پرداخت مبلغی ســهم الشــرکه خــود را به مبلغ 

550000000 ریــال افزایش داد. خانم مهین خانم 
خیرخواه قه به شماره ملی 1261652495 با پرداخت 
مبلغی سهم الشــرکه خود را به مبلغ 150000000 
ریال افزایش داد. آقای مهدی ترکمن به شــماره ملی 
0451636260 با پرداخت مبلغی ســهم الشــرکه 
خــود را به مبلغ 100000000 ریــال افزایش داد. 
آقای عیســی ترکمن به شماره ملی 0453315151 
با پرداخت مبلغی ســهم الشــرکه خــود را به مبلغ 
100000000 ریال افزایش داد. آقای موسی ترکمن 
به شماره ملی 0011735163 با پرداخت مبلغی سهم 
الشــرکه خود را به مبلغ 100000000 ریال افزایش 
داد. در نتیجه ســرمایه شرکت از مبلغ 10000000 
ریال به مبلغ 1000000000 ریال طی گواهی شماره 
286-67603 مورخه 1402/09/29 صادره از بانک 
ملت شعبه پارس خودرو از طریق واریز نقدی افزایش 
یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بنحو مذکور اصلاح 
گردید. لیست شــرکا پس از افزایش سرمایه آقای 
بهرام ترکمن به شماره ملی 0451925351 دارنده 
مبلغ 550000000 ریال ســهم الشرکه خانم مهین 
خانــم خیرخواه قه به شــماره ملی 1261652495 
دارنده مبلغ 150000000 ریال ســهم الشرکه آقای 
مهدی ترکمن به شماره ملی 0451636260 دارنده 
مبلغ 100000000 ریال سهم الشرکه آقای عیسی 
ترکمن به شــماره ملی 0453315151 دارنده مبلغ 
100000000 ریال ســهم الشــرکه آقای موسی 
ترکمن به شــماره ملی 0011735163 دارنده مبلغ 

100000000 ریال سهم الشرکه.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1634148(

آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص افق هورکلا )در 
حال تصفیه( به شناسه ملی 10103406820 و به 
شماره ثبت 302521 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1402/08/30 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد آقای محرم بخشــی به 
شماره ملی 0064818446 به سمت مدیر تصفیه 
تا تاریخ 1404/8/30 انتخاب شــدند محل تصفیه 
شرکت به آدرس استان تهران، شهرستان تهران، 
بخش مرکزی، شــهر تهران، آرژانتین-ســاعی، 
خیابان شــهید احمد قصیــر، خیابان دهم، پلاک 8، 
طبقه 5، واحد شمالی به کدپستی: 1514735431 

تغییر یافت. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1634147(


